
Padesa defensa la seua gestió 
del brot a Roquetes i Amposta

 L’empresa responsabilitza Salut d’una mala 
comunicació externa de la crisi a les seus plantes

 Alguns partits d’esquerres i sindicats qüestionen 
les mesures per controlar els contagis 

Tortosa 
fa l’últim pas 
per treure el 
monument 

El ple de l’Ajuntament ha aprovat, 
amb 20 vots a favor i un únic vot en 
contra de Ciutadans, descatalogar el 
monument franquista, que Justícia 
s’ha compromès a retirar.
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LLUÍS SALVADÓ ha destacat que, per 
primera vegada a la història, la Genera-
litat està disposada a assumir la retirada 
del monument franquista de Tortosa, 
tot i que la titularitat és del govern de 
l’Estat. Durant una entrevista a Canal 21 
Ebre, el diputat rapitenc d’ERC va ani-
mar la consellera de Justícia, Ester Cape-

lla, perquè siga valenta per tirar enda-
vant amb la retirada, i per superar una 
situació anacrònica que no només afec-
ta Tortosa, sinó el conjunt de les Terres 
de l’Ebre. “Estic segur que, a poc que pu-
gue, la consellera acabarà la feina que 
ha començat”, va dir Salvadó, qui creu 
que serà una realitat en breu.  G.M.

Acabar la feina començada

MEMÒRIA

20 dels 21 regidors aproven la 
descatalogació del monument

 El ple de Tortosa dóna llum verd al tràmit 
per facilitar la retirada del monòlit franquista

 Només el regidor de Ciutadans s’hi oposa, en 
una sessió amb molts retrets entre els grups

El ple de l’Ajuntament de Tor-
tosa va aprovar el 23 d’octubre, 
en una sessió extraordinària, 
la descatalogació del monu-
ment franquista de la Batalla 
de l’Ebre. Ho van fer 20 dels 
21 regidors del consistori, amb 
l’únic vot en contra del regidor 
de Ciutadans, Miquel Albacar. 
Es tractava d’un tràmit que ara 
haurà de ser certificat i apro-
vat definitivament per part de 
la Comissió d’Urbanisme de 
les Terres de l’Ebre (CUTE), 
com a pas previ per retirar 
el monument, fet al que s’ha 
compromès el Departament 
de Justícia. En este sentit, Al-
bacar va lamentar que no es 
respectés la voluntat expres-
sada majoritàriament per la 
ciutadania en la consulta del 
28 de maig del 2016, quan es 
va imposar l’opció d’impulsar 
la conservació i reinterpreta-
ció del monument.  
En realitat, el ple va estar 
marcat pels retrets entre els 
diferents grups municipals. 
I no només per la celebració 
de la controvertida consulta 
de fa quatre anys, convocada 
per l’exalcalde Ferran Bel amb 
el  suport de 20 dels 21 regi-
dors de l’Ajuntament, a la qual 
només s’hi va oposar la CUP. 
També amb retrets per la in-
acció d’uns i d’altres, per fer-
ne electoralisme i per haver-lo 
catalogat el 2006, durant l’eta-
pa del socialista Joan Sabaté. 
De fet, l’actual alcaldessa de 
Tortosa, Meritxell Roigé, tam-
bé va recordar que la consulta 

es va convocar amb el suport 
de 20 dels 21 regidors. Curio-
sament, la mateixa proporció 
que ara ha fet possible la seua 
retirada del Catàleg d’edifi-
cis i conjunts urbans i rurals 
de caràcter històric, artístic i 
ambiental del Pla d’Ordenació 
Urbana Municipal (POUM).
Este catàleg, al seu torn, incor-
porava l’anomenat Monument 
Batalla de l’Ebre (referència 
0154), amb la protecció es-
pecífica de Bé Integrant del 
Patrimoni Cultural Català 
(BIPCC). Una figura que, se-
gons els partidaris de con-
servar el monument, impedia 
la seua retirada apel·lant a la 
llei de Memòria Històrica del 
2007. Així, la descatalogació 
del monument va començar a 
forjar-se el  13 de gener pas-
sat, quan casualment es  com-
plien 80 anys de la caiguda de 
Tortosa en mans de les tropes 
feixistes. Va ser arran d’una 
moció presentada per la Co-
missió per la Retirada dels 
Símbols Franquites de Torto-
sa. Aquella moció, després que 
la majoria del plenari de Tor-
tosa ja es mostrés a favor d’ini-
ciar els tràmits i retirar-lo, 
pretenia agilitzar el procés, tot 
descatalogant el monument. A 
més, uns dies abans, la conse-
llera Ester Capella ja va garan-
tir que la Generalitat posaria 
“tots els mitjans” per retirar el 
monument que Franco va in-
augurar el juny del 1966.
 

Una imatge del monument franquista de Tortosa. // G.M.

La comissió demana ‘rigor i celeritat’

La Comissió per la Retirada dels Símbols 
Franquistes de Tortosa ha celebrat que fi-
nalment s’haja fet efectiva l’aprovació de 
la descatalogació del monument, que con-
sideren “el primer pas necessari i impres-
cindible” cap a la seua retirada definitiva. 
“Tal i com vam dir  en el seu moment, el 
dia 13 de gener de 2020, quan es va aprovar 
iniciar el procés per a la descatalogació, 
som  davant  una votació  històrica, la qual 
tot i que al nostre entendre arriba molt 
tard, celebrem absolutament. Ens satisfà 
el  resultat de la votació,  l’evolució de la 
mirada i  posicionament,  i el canvi de per-
cepció  per part de  determinats partits 

durant el llarg procés que ens ha portat 
fins aquí”, van valorar a través d’un comu-
nicat. “No podem fer altra cosa que viu-
re-ho  com una petita victòria que no arri-
ba de forma gratuïta: després de tants  
anys de lluita, d’arguments, de pedagogia, 
de sensibilització, d’insistència… no és una 
quimera imaginar i visualitzar Tortosa 
lliure del  monument franquista més gran 
de Catalunya, una vergonya monumental  
que tenim clavada al mig del riu des de fa 
54 anys.  Cada dia hi som més a prop”, afir-
men des de la comissió, que ara reclama 
“rigor i celeritat” a les administracions 
per culminar la retirada del monument.  

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Novembre 2020 // 3cop d’ull

El govern de l’Estat s’hi compromet
 La vicepresidenta Carmen Calvo assegura que 

col·laboraran amb la Generalitat de Catalunya
 La republicana Carolina Telechea recorda que 

la llei espanyola del 2007 tenia moltes mancances

El govern de l’Estat espanyol 
s’ha compromès a col·laborar 
amb la Generalitat en la reti-
rada del monument franquis-
ta de la Batalla de l’Ebre. Així 
ho va assegurar al Congrés 
dels Diputats la vicepresiden-
ta primera Carmen Calvo, el 
14 d’octubre passat, després 
d’una pregunta d’una diputada 
d’ERC, Carolina Telechea. 
La ministra va confirmar que 
havia rebut la carta enviada per 
la consellera de Justícia, Ester 
Capella, en què demanava des-
bloquejar l’informe que s’havia 
sol·licitat a la Confederació 
Hidrogràfica de l’Ebre (CHE). 
Calvo va respondre que l’in-
forme és “positiu i col·labora-
dor amb la retirada del monu-

ment” franquista de Tortosa. 
De la mateixa manera, la vice-
presidenta també va demanat 
a Telechea el suport parlamen-
tari d’ERC per aprovar la nova 
llei de Memòria Democràtica.
Per la seua banda, la diputada 
republicana va recordar que 
fa 13 anys que es va aprovar 
una llei espanyola amb moltes 
mancances, la llei de Memòria 
Democràtica del 2007, i va 
recriminar-li que fins ara els 
governs del PP i del PSOE no 
havien tingut interès en esbo-
rrar les restes del franquisme. 
En canvi, Telechea va dir que 
la Generalitat està compro-
mesa amb la memòria i amb la 
reparació, tot assegurant que el 
govern català costejarà i execu-
tarà la retirada del monument 
de Tortosa. “Aquest monument 
ha de caure, com també cauran 
els feixistes que, encara que 

han canviat de nom, donen 
suport tal dictador. Contra el 
feixisme, ni un pas enrere”, va 
proclamar la diputada d’ERC, 
tot arrencant els aplaudiments 
dels republicans al Congres 
dels Diputats.
Finalment, Calvo va respondre 
que totes les administracions 
públiques, inclosa la Generali-
tat i els ajuntaments, tenien 
l’encàrrec de retirar els vestigis 
franquistes a partir de la llei 
del 2007.  La ministra tambe va 
dir que el govern vol millorar la 
llei, perquè Espanya estiga en 
el marc del dret internacional 
protegint totes les víctimes del 
franquisme.  

Gustau Moreno
TORTOSA / MADRID

La ministra Carmen Calvo.  //  VICEPRESIDÈNCIA DEL GOVERN.
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El Departament de Justícia 
assumirà el cost i l’execució 
del projecte per retirar el mo-
nument franquista de l’Ebre 
a Tortosa. La consellera de 
Justícia, Ester Capella, va as-
segurar el 7 d’octubre en una 
entrevista a Catalunya Ràdio 
que el Departament “vol, pot 
i sap com fer-ho”, després que 
el govern espanyol s’haja tor-
nat a desentendre de la pro-
pietat del polèmic monument. 
A més, Capella va recriminar a 
l’executiu espanyol la seua in-
acció per fer complir la llei de 
memòria històrica, i va dema-
nar que “no posin traves i no 
impedeixin” que el monument 
es puga traure del del riu. 
L’Ajuntament de Tortosa ja té 
tots els informes per desca-
talogar-lo, sense objeccions 
dels organismes estatals. Així, 
la consellera de Justícia va 

lamentar que l’informe de la 
Confederació Hidrogràfica de 
l’Ebre (CHE) per descatalo-
gar el monument haja arribat 
“vuit mesos més tard” que el 
plenari de l’Ajuntament pren-
gués l’acord, el 13 de gener.
De fet, esta qüestió ha sigut el 
motiu d’una polèmica oberta 
entre la mateixa consellera i el 
primer tinent d’alcalde d’Ur-
banisme, el socialista Enric 
Roig. El 6 d’octubre, Roig va 
assegurar que Tortosa ja ha-
via rebut l’informe pendent 
de la CHE, i no va amagar el 
seu malestar amb Capella, tot 
acusant-la de “jugar al gat i la 
rata” perquè en realitat la Ge-
neralitat encara no ha aprovat 
la nova llei de Memòria Demò-
cratica que ERC havia promès. 
Roig va assegurar que l’infor-
me de la Confederació era fa-
vorable a la descatalogació del 
monument, i que ara només 
caldrà demanar els permisos 
pertinents a la CHE quan ha-
gen de començar els treballs 

de retirada. Finalment, Roig 
va afegir-hi que la Generalitat 
també hauria de concretar la 
futura retirada i museïtzació 
del monument, així com la 
seua substitució per “una altra 
icona” basada en la concòrdia. 
Després d’això, des de Justícia 
es va respondre a Roig que va 
ser una carta de Capella, en-
viada el 28 de setembre, el que 
va desbloquejar l’arribada de 
l’informe de la CHE sobre el 
monument. També apuntaven 
que, tenint en compte que 
Roig és un regidor socialista, 
hauria pogut demanar més ce-
leritat als responsables de la 
CHE, òrgan que depèn del go-
vern estatal.A tot això, Roig va 
replicar que Justícia mentia, 
tot aportant una carta del 26 
de novembre del 2019, en què 
jla CHE a diu al responsable 
del Memorial Democràtic que 
no tenien cap competència so-
bre el monument. Per tant, la 
Generalitat ja tenia via lliure 
per retirar el monument. 

G.M.
TORTOSA

Capella garanteix que la Generalitat assumirà 
la retirada del monument franquista de Tortosa

La consellera de Justícia, Ester Capella. // ACN.

 La consellera de Justícia lamenta la inacció del 
govern estatal i els demana que no ‘posin traves’

 El socialista Enric Roig assegura que el govern 
català tenia via lliure des del novembre del 2019

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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‘Acord històric’ en favor del Delta
 El Parlament aprova per unanimitat una moció 

d’ERC que demana inversions per al delta de l’Ebre
 La resolució insta els governs espanyol i català 

a destinar-hi fons i a cooperar amb el territori

El Parlament de Catalunya va 
aprovat el 22 d’octubre una 
moció del grup d’ERC en què 
s’exposaven diverses actua-
cions per assegurar la pro-
tecció del delta de l’Ebre. La  
diputada republicana Irene 
Fornós va agrair que moció 
tan important per al Delta 
s’hagués aprovat “amb gran 
voluntat d’acord i per unani-
mitat de tots els grups par-
lamentaris”, amb la incorpo-
ració i transacció de diverses 
esmenes. De fet, la moció no 
va tenir cap vot contrari.
Així, després d’explicar la 
vulnerabilitat que pateix el 
Delta i l’afectació que això té 
en l’activitat socioeconòmica, 
sobretot  en el sector agrari, 
la diputada ebrenca va reivin-
dicar: “Ara és l’hora del Delta, 
ara li toca al Delta, i no fer res 
seria una irresponsabilitat de 
perdre l’oportunitat d’actuar 
abans no sigui massa tard”.
Fornós també va destacar 
l’acord de la moció, on es “re-
clama al govern de l‘Estat que, 
en el marc del Fons europeus 
de Recuperació i del Pla de 
Recuperació, Transformació 
i Resiliència, prioritze per al 
2021 l’execució dels projectes 
redactats pel Ministeri per 
protegir el Delta i iniciar els 
estudis i projectes executius 
per a la restauració del trànsit 
de sediments dels embassa-
ments de Ribar-roja i Flix”.
La republicana també va re-
cordar que l’Estat espanyol 

disposarà de 8.640 milions de 
fons europeus per a la protec-
ció dels litorals, i per tant cal-
drà que també s’hi destinin al 
Delta. “Si el delta de l’Ebre té 
una oportunitat per fer totes 
les actuacions de protecció, és  
ara. El govern de l’Estat pot, i 
ha de destinar els fons euro-
peus per fer tot allò que du-
rant dècades no ha fet. Des de 
transferir els sediments cap a 
la desembocadura fins a poder 
acabar el camí de guarda de la 
Badia dels Alfacs”, va afirmar.
A més, la diputada va mani-
festar que “la situació extrema 
en què es troba el Delta també 
requereix mesures urgents”, i 
per això la moció també ins-
tava el Departament de Terri-
tori i Sostenibilitat a executar 
projectes i inversions del Pla 
Delta, abans d’acabar l’any, 
amb els 6 milions que té assig-
nats per protegir el Delta.
A més, la moció aprovada tam-
bé insta el Departament de 
Territori a assumir el lideratge 
en la defensa del riu i el Delta, 
acompanyant a les adminis-
tracions locals i entitats, espe-
cialment en el tràmit de revi-
sió del Pla Hidrològic de la 
Demarcació Hidrogràfica de 
l’Ebre. D’altra banda, la moció 
exigeix al govern de l’Estat la 
immediata constitució de la 
Comissió Mixta amb la impli-
cació de tots els agents del te-
rritori, així com un pla Delta 
compartit i consensuat. 

G.M.
BARCELONA

Fornós, durant la seua intervenció al Parlament de Catalunya. // CEDIDA.

EL DEBAT SOBRE EL DELTA DE L’EBRE

 POLÍTICA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Fornós creu que ara Territori mourà fitxa
La republicana Irene Fornós ha defensat 
impulsar una comissió d’estudi sobre la 
situació del Delta, que ha de servir per a 
analitzar i fer el seguiment de les mesu-
res de les diferents administracions i es-
coltar l’opinió d’entitats ambientals i al-
tres actors. Per a Fornós, l’aprovació per 
unanimitat de tots els partits és un “fet 
històric”, ja que les qüestions que afecten 
el Delta són competència de diferents ad-
ministracions i acaben necessitant d’un 
acord general. La diputada republicana ha 

destacat l’acord de la moció, on es reclama 
prioritzar per al 2021 l’execució dels pro-
jectes redactats pel Ministeri per protegir 
el Delta. A més, Fornós també ha demanat 
al conseller de Territori, Damià Calvet, 
que assumisca el lideratge de la defensa 
del riu i del Delta de l’Ebre.
Ara l’objectiu és fer realitat les inversions 
necessàries, com els sis milions d’euros del 
pressupost català. Fornós creu que, abans 
d’acabar la legislatura, el Departament de 
Territori mourà fitxa.  Albert Pascual.
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‘Si Junts i ERC governen, inversió zero’ 
 El senador De la Vega (PSC) acusa el govern 

català de ‘desinvertir’ a les Terres de l’Ebre
 ‘No han fet res al Delta, i l’únic que plantegen 

sempre són reunions’, lamenta el socialista

Manel de la Vega va afirmar el 
22 d’octubre que la inversió a 
les Terres de l’Ebre serà “zero”, 
si Junts i ERC tornen a gover-
nar Catalunya. De fet, el sena-
dor i primer secretari del PSC 
a les Terres de l’Ebre va acusa 
el govern català de “desinver-
tir” al territori. Durant una en-
trevista a Canal 21 Ebre, De la 
Vega va recordar que ha estat 
el govern del PSOE qui ha alli-
berat l’autopista AP-7, i també 
qui presentarà el pla integral 
del Delta.
El senador del PSC va valo-
rar positivament que el go-
vern de l’Estat i Generalitat 
hagen acordat fer una reunió 
per abordar les obres al Delta, 
però va voler recordar que el 

govern català encara no ha fet 
ús dels sis milions que té al seu 
propi pressupost. “Natros vam 
demanar que invertís estos di-
ners al Delta, per reforçar les 
obres que havia fet el Ministeri 
durant l’estiu; no han fet res, i 
l’únic que plantegen sempre 
són reunions. Reunir-se està 
bé i s’ha de fer, però també li 
demanem a la Generalitat que 
hi pose recursos”, va remarcar 
el dirigent socialista. També va 
denunciar que el govern català 
retornarà a l’Estat uns 4,5 mi-
lions dels ajuts pels aiguats del 
2018, a més de no invertir-hi 
uns altres set milions que es 
van aprovar en una moció al 
Parlament. A més, va revelar 
que finalment el transvasa-
ment a Santander només ha 
utilitzat el 40% de la trans-
ferència autoritzada.
A banda, De la Vega va anun-

ciar que si governen a la Gene-
ralitat bonificaran els trens de 
llarg recorregut entre l’Aldea i 
Barcelona, cosa que ara el go-
vern català no està fent. En can-
vi, De la Vega va afirmar que el 
govern català sí que destina 
cinc milions addicionals a Giro-
na, i dos milions més al Camp 
de Tarragona per millorar els 
serveis ferroviaris. “A Terres de 
l’Ebre hi posa zero. I és molt 
simple: ens tenen abandonats”, 
ha denunciat. “Amb un milió 
d’euros, Renfe podria millorar 
el servei a les Terres de l’Ebre. 
Si ells no ho fan és perquè no 
volen, però natros si governem 
ho farem”, va assegurar. 

Gustau Moreno
TORTOSA

El senador Manel de la Vega (PSC). // C21.

EL DEBAT SOBRE EL DELTA DE L’EBRE

L’alcalde de Sant Jaume d’En-
veja, Joan Castor Gonell, ha ce-
lebrat que el govern estatal 
s’haja compromès a presentar 
abans de final d’any l’Estratè-
gia de Protecció del Front Lito-
ral del Delta. Segons va avançar 
el Ministeri per la Transició 
Ecològica als representants de 
la Taula de Consens del Delta, 
el pla contempla obres urgents 
per protegir les zones del Tra-

bucador, l’illa de Buda i el lito-
ral nord amb la mobilització de 
sorres de proximitat. Durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
l’alcalde va dir que a mig termi-
ni també caldrà abordar la re-
cuperació de sediments i altres 
mesures per salvaguardar el 
Delta del canvi climàtic i de 
temporals com el Glòria. A 
més, Gonell va recordar que la 
Generalitat té sis milions d’eu-
ros per invertir al Delta al pres-
supost del 2020, a partir d’una 
esmena del PSC que el Parla-
ment va aprovar per unanimi-

tat. Per tot plegat, l’alcalde de 
Sant Jaume va dir que estos di-
ners no haurien de perdre’s per 
la inacció del govern català, 
quan hi ha obres urgents que es 
podrien fer en col·laboració 
amb el govern de l’Estat: “Em 
dol que el govern no siga capaç 
de mobilitzar estos recursos de 
manera urgent”. 

Gonell també recorda al govern que té 6 milions
G.M.
SANT JAUME D’ENVEJA

L’Entrevista a Joan Castor Gonell (PSC).// C21.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El tortosí Joaquim Vallès, 
membre de l’executiva nacio-
nal de Dèmocrates, ha exigit 
el compliment del mandat de 
l’1 d’Octubre, tres anys des-
prés del referèndum. Vallès ha 
acusat el govern català d’ha-
ver assumit i tolerat moltes 
situacions excepcionals, com 
la mateixa inhabilitació del 
president Quim Torra. Amb 
tot, Demòcrates proposa una 
entesa de l’independentisme 

per aixecar la suspensió de la 
proclamació de la República. 
“Esperem que la inhabilitació 
del president Torra i la data de 
l’1 d’Octubre ens porte, d’aquí 
en endavant, a reunir-nos per 
tal de trobar una solució i una 
fórmula per presentar-nos a les 
properes eleccions. I poder dir 
a la població de Catalunya que 
ara sí que anem seriosament, i 
que d’una vegada per totes im-
plementarem la Repúblicana 
Catalana”, va afirmar entrevis-
tat a Canal 21 Ebre.
Vallès va recordar que Demò-
crates va impulsar la creació de 

Junts pel Sí, i que va ser el pri-
mer partit que va apostar per un 
referèndum unilateral per la in-
dependència. Segons va dir, ara 
es tracta d’unificiar les propos-
tes en una estratègia conjunta. 
“Si hi ha una majoria parlamen-
tària i de vots, haurem d’aixecar 
la suspensió de la declaració 
d’independència per la via uni-
lateral”, va assenyalar Vallès. 

Lluís Salvadó aposta per im-
pulsar ara una llei d’amnistia 
general per als presos polítics, 
els exiliats, els càrrecs electes 
encara imputats i tota la resta 
de represaliats pel referèndum 
de l’1 d’Octubre. El diputat 
d’Esquerra considera que esta 
és l’única manera de desenca-
llar el conflicte català des del 
diàleg, tot posant sobre la taula 
el dret a decidir. Salvadó creu 
que cal analitzar i escurçar els 
terminis de la llei d’amnistia, 
que es podria aprovar al Parla-
ment per elevar-la al Congrés o 
bé ser presentada directament 
pels diputats a Madrid.
“Segurament seria més fàcil 

plantejar-ho a partir d’unes 
properes eleccions catalanes, 
però en aquest cas s’han d’ana-
litzar els terminis i els consen-

sos que té, perquè quan una 
llei té amplis consensos els 
terminis es poden escurçar”, 
va apuntar Salvadó durant una 

entrevista a Canal 21 Ebre. “Per 
passar d’un any a dos mesos 
haurien d’escurçar-se moltís-
sim, però no és impossible. I si 
hi ha consens per a fer-ho, ERC 
estarem allà per a fer-ho“, va 
afegir-hi Salvadó, tot asssen-
yalant també que la llei d’am-
nistia “ja està redactada” i “da-
munt de la taula”.
Salvadó, que està pendent de 
judici acusat pels preparatius 
del referèndum i per posar a 
punt la hisenda d’una Catalun-
ya independent, va dir que es-
peren l’acord amb els comuns, 
però sobretot amb Podemos, 
amb més capacitat per incidir 
en el govern del PSOE. També 
va remarcar que l’objectiu ha 
de ser aconseguir la llei d’am-
nistia, més que l’indult per als 
presos polítics, ja que la repres-

sió afecta també els exiliats, els 
alcaldes i centenars de particu-
lars. De fet, el diputat republicà 
va rebutjar la sentència de 20 
mesos d’inhabilitació contra al-
guns dels membres de la mesa 
del Parlament de l’1 d’Octubre. 
El republicà va fet notar que, 
pels mateixos fets, la xertolina 
Carme Forcadell va ser con-
demnada a onze anys i mig de 
presó. Segons Salvadó, el siste-
ma judicial espanyol és com 
“un pollastre sense cap” que va 
dictant sentències contra qual-
sevol que siga independentista, 
amb penes diferents per fets 
idèntics. 

G.M.
SANT CARLES DE LA RÀPITA

G.M.
TORTOSA

INDEPENDÈNCIA

Joaquim Vallès a l’entrevista de Canal 21 Ebre. // C21.

Lluís Salvadó i Josep Maria Jové. // ACN.

Vallès (Democràtes) vol restaurar la República

Salvadó confirma que la llei 
d’amnistia ‘ja està redactada’

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Roigé avala la candidatura de Chacón

L’alcaldessa de Tortosa, Meri-
txell Roigé, ha fet públic el seu 
suport personal i el seu aval a 
l’exconsellera Àngels Chacón 
com a candidata del PDeCAT 
a la presidència de la Genera-
litat. A través d’un missatge a 
Twitter, Roigé va afirmar que 
Chacón és “la millor candida-
ta que podem tenir per a ser la 
presidenta del País”. També va 
dir que Chacón és “una dona 

capaç, solvent i preparada per 
donar resposta a les necesis-
tats que tenim, per reactivar 
el País des del centre“. A més 
de Roigé, també van donar-li 
el seu aval a Chacón l’expre-
sident de la Generalitat, Artur 
Mas; l’exalcalde de Barcelona, 
Xavier Trias, i més de 150 al-
caldes i alcaldesses catalans. 
Finalment, Chacón ha estat 
l’única candidata del PDeCAT 
a presidir la Generalitat en les 
eleccions del proper 14 de fe-
brer, després d’haver presentat 
un total de 1.232 avals.

D’altra banda, l’exalcalde de 
Tortosa i secretari d’organitza-
ció del PDeCAT, Ferran Bel, ha 
presidit el comitè de les 
primàries. Este 2 de novembre, 
un cop proclamada Chacón, 
s’iniciarà el procés per escollir 
els caps de llista de la resta de 
demarcacions de Catalunya, 
així com les corresponents as-
semblees comarcals que han 
de servir per escollir els candi-
dats territorials. Serà el 30 de 
novembre quan es proclama-
ran els candidats a les quatre 
demarcacions catalanes.  

La presidenta del Consell 
Comarcal de la Terra Alta 
i regidora d’ERC a Arnes, 
Neus Sanromà, ha denun-
cia l’ús partidista i les irre-
gularitats en la tramitació i 
en la filtració de l’expedient 
d’Urbanisme de la Generali-
tat per la construcció d’una 
bassa de reg per a ús agri-
cola, a càrrec del seu marit. 
Sanromà afirma que s’ha 
tramitat i presentat tota la 
documentació que havia re-
querit l’Ajuntament d’Arnes 
per la construcció de la bas-
sa, i que els responsables tèc-
nics d’Urbanisme van visitar 
dos vegades i d’una manera 
exprés la construcció, “en 
ple mes d’agost i sense previ 
avís”. La republicana va fer 
el 22 d’octubre un comunicat 
arran de la publicació d’una 
a La Vanguardia, en què s’ex-
plicava que el marit de San-
romà ha estat sancionat amb 
8.400 euros per Disciplina 
Urbanística de la Generali-
tat, que ha entès que no es 
tracta d’una bassa de reg, 
sinó d’una piscina construï-
da sense llicència d’obres en 
una finca rústica.
“A hores d’ara, no s’ha rebut 
cap notificació, ni comunica-
ció per part d’Urbanisme de 
la Generalitat com a resposta 
a la visita dels tècnics d’ur-

banisme ni a la documenta-
ció presentada”, va dir en un 
comunicat. “És lamentable 
veure que hi ha partits polí-
tics que pretenen convertir 
l’Administració de Catalunya 
en les clavegueres del Go-
vern per intentar atacar l’ho-
norabilitat de determinats 
càrrecs polítics, i per judicia-
litzar la rivalitat en l’àmbit 
privat en lloc de fer política”, 
va afegir-hi Sanromà.
La presidenta del Consell 
Comarcal de la Terra Alta va 
recordar que la primera no-
tícia sobre la bassa va 
aparèixer, “fruit d’una filtra-
ció, al diari ARA”, i que apa-
reixia una nova informació a 
La Vanguardia, un altre diari 
d’abast nacional, “fruit d’una 
filtració interessada”. “En 
tots dos casos, arriba primer 
la notícia que no pas la co-
municació de les administra-
cions, l’Ajuntament d’Arnes i 
Urbanisme de la Generali-
tat”, va advertir la republica-
na. “Quan es tingui notifica-
ció oficial de l’esmentada 
sanció, es presentaran els 
recursos i la denúncia perti-
nents per la vulnerabilitat de 
la confidencialitat d’infor-
mació administrativa i per 
l’ús fraudulent i partidista 
d’aquesta informació”, va 
concloure.  G.M.

Sanromà denuncia 
l’ús de ‘clavegueres’ 
al govern català

G.M.
TORTOSA

 L’alcaldessa de Tortosa diu que l’exconsellera és 
‘la millor candidata’ del PDeCAT per presidir el país

 Ferran Bel ha sigut el president del comitè de 
les primàries, que duraran tot el novembre

Àngels Chacón. // ACN.

 POLÍTICA 
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L’Ajuntament de Batea no denunciarà 
els joves que durant la nit del 12 d’oc-
tubre van despenjar i cremar la ban-
dera espanyola del balcó del consis-
tori. Així ho va confirmar l’alcalde de 
Batea, Joaquim Paladella, el 16 ‘octu-
bre passat, tot reiterant que volia do-
nar-li la mínima importància al tema. 

Durant una entrevista a Canal 21 
Ebre, Paladella va qualificar l’acte de 
“bretolada” juvenil, i va assegurar 
que en cap moment se’ls havia passat 
pel cap cursar una denúncia perquè 
s’investiguen els fets. De fet, va dir 
que aprofitarien el que ha passat per 
renovar les tres banderes del balcó 

de l’Ajuntament, ja que estaven una 
mica envellides.
L’acció contra la bandera espanyola 
es va poder veure en un vídeo penjat 
a les xarxes socials per l’organització 
La Forja-Jovent Revolucionari, en el 
marc de la campanya Res a Celebrar, 
del mateix 12 d’Octubre.  G.M.

Batea no denuncia la crema de la bandera espanyola

Mascareta, fum, restauració
ACABO de venir de passejar 
el gos. Pel carrer. Ampos-
ta, territori de vent. Hi ha 
molts llocs per on pots pas-
sar molt apartat de la gent. I 
en una tarda-nit ventosa, en-
cara més. Gràcies al Govern 
fa mesos que hem de dur, 
igualment, mascareta.

QUEIXAR-MOS pot sem-
blar de negacionista, però 
en realitat és un clam per 
la coherència, per no crear 
mesures que potser tenen 
sentit en capitals, però no en 
llocs amb molta menys den-
sitat de població.

ÉS UN CLAM per la co-
herència en un país on pots 
fumar al carrer, amb aquella 
ridícula condició de respec-
tar la distància de seguretat, 
quan qui fuma no pot con-
trolar si li passarà algú pel 
costat, i igualment la fum 
queda suspesa a l’aire una 
estona.

QUE NO HE olorat fum des 
de dins la mascareta des de 
que se suposa que hi ha res-
triccions amb el tabac! Heu 
vist que ara es prohibeixi del 
tot al carrer? No. Per què? 
Segur que tindrem un gran 
argument polític i paterna-
lista, com venim escoltant 
des del març.

TANQUEN BARS i restau-
rants, perquè sembla que és 
l’únic lloc del país on hi ha 
contacte social, i com cul-
pant-los dels contagis. No 
importa si durant estos me-
sos ho han fet bé, si han in-
vertit diners malgrat la mala 
situació econòmica. La solu-
ció és tancar.

SEGURAMENT els prome-
tran ajudes, però a dia d’avui 
qui creu que les ajudes arri-
ben a temps per evitar el de-
sastre? El mal potser estarà 
fet.

DURANT ESTOS mesos 
segur que han hagut esta-
bliments on no s’ha fet prou 
per evitar contagis. Si n’hi ha 
hagut, les autoritats tenien 
l’obligació de vigilar-ho. Ara, 
igual com amb les mascare-
tes, posar tothom al mateix 
sac no és just, i pot ser nefast 
per a moltes famílies.

I ENCARA falten cinc mesos 
per a les eleccions… 

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC

Repensem
EL TÍTOL de l’article parla 
clarament de la intenció del 
mateix. Re (prefix que entra 
en la formació de paraules 
i que significa ‘duplicació’, 
‘repetició’ o ‘intensificació’) 
Pensar (acció de fer servir, 
una persona, la intel·ligència 
per inventar una idea útil o 
un bon mètode o sistema per 
fer una cosa). La pandèmia 
del COVID posa en escac mat 
tot allò que pensàvem en ter-
mes econòmics, socials, cul-
turals, esportius, educatius… 
Tot salta pels aires el dia 
que es decreta l’Estat d’Alar-
ma pel Govern de Madrid 
el 14 de març amb el decret 
463/2020.

EM CENTRARÉ en la part 
econòmica de la cosa i sobre-
tot en aquells que per les se-
ves circumstàncies estan sols. 
Són els autònoms. Col·lectiu 
al qual vaig pertànyer du-
rant 16 anys i sempre em vaig 
sentir desemparat. Llegeixo 
esgarrifat que ara als Bancs 
d’Aliments hi ha un nou 
col·lectiu i són precisament 
aquests. Ara representen el 
20% dels atesos en aquests 

centres de beneficència. 
L’economia està tocant fons 
si aquells qui generen econo-
mia sense xarxa de protecció 
han d’anar a beneficència. 

M’IMAGINO la impotèn-
cia d’aquells qui sempre han 
anat al dia en el pagament 
de lloguers, hipoteques, crè-
dits… que ara han de dema-
nar ajudes a l’Estat, governs 
autonòmics o ajuntaments. I 
veuen que ens molts casos les 
ajudes no arriben, per falta  
de termini, per falta de pa-
pers, de burocràcia,… o que 
quan arriben són tant min-
ses que no val la pena l’esforç 
d’allò que dèiem “fer papers” 
o arriben tard. Ara els autò-
noms són els meus herois. 

ARA HAN D’AFRONTAR 
un problema addicional. Re-

cordem que el passat mes 
d’abril molts autònoms amb 
necessitats financeres o de 
refinançament van sol·licitar 
préstecs ICO en el primer 
paquet de crèdits. El va-
lor d’aquests ajuts va ser de 
20.000 milions d’euros, dels 
quals la meitat, com a mínim, 
anaven destinats a autònoms 
i pimes. Aquesta primera lí-
nia d’ajuts garantia fins el 
80% dels préstecs que els au-
tònoms i pimes sol·licitessin 
als bancs per a fer front als 
pagaments derivats dels seus 
negocis durant l’estat d’alar-
ma.

BÉ, EL VENCIMENT del 
primer pagament de molts 
d’aquests crèdits als autò-
noms arribarà aquest mes, 
atès que tenien una carència 
de sis mesos. Amb aques-

ta situació, milers d’autò-
noms que encara no han po-
gut facturar res o molt poc, 
bé per impediment legal bé 
per una activitat econòmica 
molt baixa durant els mesos 
d’estiu, hauran de fer front 
al pagament d’aquest primer 
retorn. Com ho faran?

EL 14 D’OCTUBRE ens vam 
despertar en la notícia del 
tancament de bars i restau-
rants i restriccions a tot el 
comerç durant 15 dies. Crec 
necessari repensar les ajudes 
que puguin arribar a més gent 
i en més quantitat. Però tam-
bé cal repensar com allargar 
carències d’aquests crèdits tal 
i com s’ha fet amb els ERTES. 
Llegeixo declaracions de 
Sandra Zapatero, presidenta 
de la CTAC- Autònoms: ‘O es 
repensen les carències i els 
imposts o tindrem un merder 
considerable damunt la tau-
la, perquè molts autònoms 
no tenen diners per a pagar.’ 
Si l’autònom cau, cau l’eco-
nomia en bloc. I és que això 
afecta a tothom, del més gran 
al més petit. Les acadèmies 
no reglades, com les de ball, 

idiomes, pintura… Moltes, 
per problemes d’espai, que 
no els permeten de seguir les 
normes de seguretat, la qual 
cosa els rebaixa els ingressos 
–quan poden obrir– a la mei-
tat o menys. Els paradistes 
ambulants de productes no 
“necessaris”, que es troben 
amb la prohibició de vendre 
en molts municipis. Parlaria 
també dels serveis perso-
nals, com les perruqueries, 
fisioterapeutes, dels taxistes, 
dels fotògrafs, dels professio-
nals que hi ha al voltant del 
muntatge d’esdeveniments i 
fires… Tot els sectors tenen 
autònoms. Repensem-ho tot!! 

LA CONCLUSIÓ a la que 
arribo és que cal reformular, 
reinterpretar, en definitiva 
repensar totes les ajudes des 
de les estatals a les munici-
pals, en quantitat, burocràcia 
i agilitat, repensar les carèn-
cies de la col·laboració publi-
co-privada, i repensar amb 
una rebaixa o anul·lació de 
taxes i impostos totes les 
càrregues fiscals de tots els 
col·lectius. Només així ens en 
sortirem. 

MANEL MASIÀ

PORTAVEU DE 

JUNTS PER AMPOSTA
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121% és l’increment de tu-
ristes que han registrat 
durant el mes d’agost al 
Parc Natural del Delta.  De 
fet, la major part dels es-
pais naturals de país han 
registrat un increment ex-
ponencial. Al Parc Natural 

dels Ports, l’augment va 
ser del 100% al juliol i del 
91% a l’agost. La causa és 
la necessitat social de sor-
tir d’àrees urbanes i d’anar 
a la natura arran del co-
vid, però també les restric-
cions per viatjar lluny.  
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EDITORIAL

Els cribratges a Tortosa han funcionat
EL PERCENTATGE de positius que s’han detectat en 
els cribratges realitzats als centres eductius de Tortosa 
ha estat baix, d’un 1,3% de mitjana. Així ho va valorar la 
directora territorial de Salut, Mar Lleixà, quan encara 
faltaven els resultats de les proves realitzades a l’ins-
titut de l’Ebre, l’escola Cinta Curto, la llar de la Creu 
Roja, el col·legi Teresià, l’escola Sant Llàtzer i l’escola 
de La Mercè, així com realitzar les proves PCR a l’ins-
titut Dertosa. La previsió inicial de Salut i Educació era 
finalitzar els cribratges el 26 d’octubre, però va allar-
gar-se dos dies més perquè van decidir incloure en els 

cribratges l’institut-escola Daniel Mangrané de Jesús, 
on ja hi havia dos grups confinats.
De fet, l’alcaldessa de Tortosa, Meritxell Roigé, va  ce-
lebrar que s’incogués el poble de Jesús en el pla per fer 
més de 7.000 proves PCR, i va demanar que es fes el 
mateix amb la resta de centres escolars de la resta de 
pobles del municipi. A més, Roigé va voler llençar una 
missatge de tranquil·litat, després de confirmar-se un 
percentatge baix de positius en els centres escolars.
La realitat és que els cribratges han funcionat, i que en 
el moment d’acabar les proves PCR hi havia un total de 

64 grups confinats, dels 80 de grups aïllats al conjunt 
de les Terres de l’Ebre. Tant és així que la previsió dels 
departaments de Salut i d’Educació era estendre també 
els cribratges als instituts d’Amposta i Roquetes. 
La realització de proves PCR als centres educatius de 
Tortosa, a la recerca de positius sense símptomes de 
coronavirus, ha suposat una mesura del tot encertada 
per tallar les cadenes de transmissió. Sobretot, després 
del repunt de la taxa de rebrot que es va registrar a les 
Terres de l’Ebre arran del brot a les plantes de l’empre-
sa avícola de Padesa, a Roquetes i Amposta. 

Una victòria del municipalisme republicà
DESPRÉS de dir-nos reitera-
dament que era impossible, el 
govern espanyol ha hagut de 
cedir i permetre que els nos-
tres pobles i ciutats facin servir 
els seus recursos per atendre 
l’emergència social, econòmica 
i sanitària 

ELS AJUNTAMENTS podran 
fer servir els recursos de què 
disposen per atendre les neces-
sitats urgents dels seus veïns i 
veïnes. Milions i milions d’eu-
ros fins ara bloquejats als bancs 
per les injustes i inhumanes 
regles de l’austeritat fiscal ser-
viran per afrontar l’impacte de 
la pandèmia més important del 
darrer segle. Un fet d’una lògi-
ca aclaparadora per als que ens 
dediquem al servei públic però 
que ha costat una llarga bata-
lla contra un govern del PSOE 
i Unides Podem que fa mesos 
que ens repetia, una i altra ve-
gada, que suspendre els topalls 
de les regles de despesa era, ras 
i curt, “impossible”. Tanmateix, 
al final ho han aprovat en Con-
sell de Ministres. 

NOMÉS a les Terres de l’Ebre 
aquesta mesura permetrà mo-
bilitzar els 64,5 milions d’euros 
que els ajuntaments disposen 
en romanent  i gairebé 2 milions 
d’euros als consells comarcals.  
Uns recursos que les entitats 

locals fa anys que reclamem 
poder disposar per dinamitzar 
l’economia ebrenca i atendre 
les necessitats socials creixents.

AQUESTS 66,5 milions d’eu-
ros els podrem destinar a do-
nar una millor resposta a totes 
aquelles demandes d’atenció 
social sobrevingudes arran de la 
pandèmia de la Covid, i d’altres 
de més llarg recorregut com 
per exemple la creació de parcs 
d’habitatge públic, com ja hem 
fet a Amposta, per facilitar-ne 
l’accés als més necessitats.

A MÉS de la immediatesa i 
l’emergència social podrem in-
vertir aquests recursos a incen-
tivar i ajudar petites empreses 
i autònoms que estan patint la 
crisi com ningú, i a la vegada, 
generar condicions de present 
i de futur que impulsin el des-
envolupament econòmic. Re-
forçant, per exemple, el desple-
gament  de la fibra òptica a tots 
els municipis, com ja estem fent 
des de la Diputació de Tarrago-
na, i així facilitar el teletreball, 

l’atracció i retenció de població, 
i frenar el despoblament.

O BÉ INVERTINT en políti-
ques de sostenibilitat i eficièn-
cia energètica, de manera que 
els ajuntaments republicans 
incrementarem la implantació 
de projectes d’energia verda i 
renovable. Tirarem endavant 
xarxes de calors de proximitat, 
utilitzant la biomassa, acon-
seguint una reducció de les 
emissions de CO2, tenint estalvi 
econòmic i a la vegada fent una 
gestió forestal sostenible dels 
nostres boscos. També ubicant 
punts de recàrrega de vehicles 
elèctrics als nostres pobles o bé 
instal·lant plaques fotovoltai-
ques als edificis i equipaments 
públics, vinculades a l’autocon-
sum energètic i al consum com-
partit. Una energia km 0, neta i 
sense cap dependència oligopo-
lística, que pot ajudar a mitigar 
la pobresa energètica d’aquells 
veïns que la pateixen.

CAL RECORDAR que durant 
anys, les regles imposades pel 

ministre d’Hisenda del govern 
del PP, Cristóbal Montoro, ens 
han impedit impulsar projectes 
imprescindibles per al territori, 
bloquejant els estalvis de tots i 
totes. I quan ha estat més neces-
sari que mai, quan les botigues 
dels nostres pobles tanquen, els 
nostres conciutadans pateixen 
els estralls dels ERTOs, la man-
ca d’oportunitats i l’emergència 
dels contagis, el govern espan-
yol ens plantejava com a úni-
ca opció transferir-los aquests 
fons acumulats, i si de cas ja ens 
els anirien retornant a terminis. 
Un xantatge inacceptable, més 
encara quan la mateixa Unió 
Europea va recomanar a l’abril, 
fa ja gairebé sis mesos, que s’eli-
minessin els topalls de despesa 
per atendre l’emergència. 

EL REPUBLICANISME català 
ens vam plantar, i vam anunciar 
que ni els ajuntaments ni les di-
putacions republicanes del país 
cedirien els diners dels nostres 
veïns i veïnes a l’Estat. Hem lliu-
rat la batalla política als muni-
cipis, hem impulsat nombroses 
iniciatives al Congrés i al Senat, 
i vam posar-ho reiteradament 
sobre la taula durant els debats 
de l’estat d’alarma. Sempre amb 
la mateixa resposta. Fins i tot 
quan vam haver de tombar el 
decret – xantatge del govern 
espanyol, ens van dir que “no hi 

hauria una segona oportunitat”. 
Trilerisme polític de baixa esto-
fa.  I el que ens deien que era 
impossible, el municipalisme 
republicà ho ha fet possible.  

EVIDENTMENT no n’hi ha 
prou. Exigim que el fons Covid 
de 5.000 milions d’euros arribi 
als municipis que ho necessi-
ten. Demanem també que es 
garanteixi la participació dels 
ajuntaments en els fons euro-
peus de reconstrucció. I si ens 
creiem que la democràcia va de 
baix a dalt, és imperatiu respec-
tar l’autonomia municipal en 
l’ús d’aquests recursos.

AMB TOT, seguirem insistint 
en la necessitat de revertir el 
marc d’austeritat aixecat pel 
Partit Popular. Tampoc no con-
fiem en un partit socialista que 
va contribuir a posar les bases 
de les lleis austericides de Mon-
toro reformant l’article 135 de la 
Constitució amb “agosticitat i 
traïdoria” per prioritzar el pa-
gament del deute abans que 
l’atencióa les nostres escoles i 
hospitals. Però sí tenim tota la 
confiança en la força del muni-
cipalisme republicà, que segui-
rem posant al servei de la nostra 
gent, sempre, per a construir els 
fonaments d’una república ca-
talana que la volem lliure, justa i 
solidària. 

NORMA PUJOL (diputada d’ERC al Congrés)

ADAM TOMÀS (alcalde d’Amposta)

ENRIC ADELL (president d’ERC a la Diputació)

NEUS SANROMÀ (presidenta de la Terra Alta)

 OPINIÓ 
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Ester Capella i la voluntat popular
FA UNS DIES, la consellera 
de justícia de la Generalitat, 
Ester Capella, va anunciar 
que el seu departament ha 
elaborat un informe tècnic 
per a la retirada del monu-
ment a la Batalla de l’Ebre, 
situat a Tortosa. Una decisió 
que xoca frontalment amb la 
voluntat dels veïns expressa-
da en la consulta ciutadana de 
28 de maig de 2016. 

EN AQUESTA consulta, on 
els tortosins vàrem poder 
elegir entre “retirar i museït-
zar” el monument a la Ba-
talla de l’Ebre o “mantenir, 
reinterpretar i contextualit-
zar-lo per tal de promoure la 
memòria històrica i la pau”, 
la segona opció va guanyar 
amb el 68% dels vots i uns 
nivells de participació molt 
superiors a qualsevol altra 
consulta ciutadana, fet que 
va remarcar l’alcalde d’aquell 
moment, Ferran Bel, en roda 
de premsa. 

LA MATEIXA nit, el repre-
sentant local d’ERC, Felip 
Monclús, va acceptar els re-
sultats en nom del seu partit 
i va instar l’Ajuntament a fer 
efectiu el resultat, a pesar de 
reconèixer que “pensava que 
més gent votaria a favor de la 
seva retirada”. Una reflexió 
coherent amb el talant del 
partit republicà que, segons 
Capella, “garanteix que els 
ciutadans siguin protagonis-
tes a l’hora d’elegir el seu fu-
tur”. De la mateixa forma que 
Monclús, la resta de forces 
polítiques amb representació 
al consistori a excepció de la 
CUP varen acceptar els resul-
tats. 

EN AQUEST sentit, l’anunci 

de Capella al que faig referèn-
cia a l’inici de l’article pot 
sorprendre al lector, perquè 
ve a posar a la representant 
pública davant d’un espill, i 
no crec que s’agradi. 

ERC, aquell partit que, segons 
la consellera, “es compromet 
amb el que diu” i visualitza 
les organitzacions polítiques 
com a “instruments per a 
aconseguir els objectius de la 
ciutadania”. Aquell partit que 
considera que la coherència 
en els seus postulats ha esde-
vingut la clau del seu èxit po-
lític, segueix Capella. Una co-
herència que brilla per la seva 
absència en una qüestió com 
la del monument, on la màxi-
ma del mandat democràtic 

sembla no aplicar-se. 

EN AQUEST supòsit, més 
que una abanderada d’aquest 
mandat, la consellera està 
actuant com la censora gene-
ral de Catalunya, afegint un 
capítol més a la història de 
la imposició moral sobre la 
llibertat cultural. Un episodi 
anàleg al que la humanitat va 
presenciar al 2001, quan el 
règim talibà va decidir bom-
bardejar i destruir els Budes 
de Bamian per considerar-los 
contraris a la seva moral. 

CAPELLA, enarborant el 
lema de “tot pel poble però 
sense el poble”, deu conside-
rar que la ciutadania de Tor-
tosa no té dret a decidir sobre 
el futur d’aquells elements 
que afecten al municipi, i que 
una reinterpretació que eri-
geixi a la pilastra de l’antic 
pont de la Cinta un símbol de 
pau i reconciliació no és con-
venient segons els seus filtres 

dogmàtics. Potser la conselle-
ra també ens vol dir què votar, 
com vestir o a quina hora hem 
d’arribar a casa. 

COM A CIUTADÀ de Tor-
tosa li demano a la consellera 
que respecti la voluntat po-
pular expressada de manera 
clara i inequívoca a la citada 
consulta. Una petició que, a la 
vegada, exigeix valentia polí-
tica, generositat i coherència 
als nostres representants mu-
nicipals. 

PERQUÈ, consellera, no es 
pot defensar la voluntat po-
pular únicament quan a un 
l’interessa, ja que es perd tota 
la credibilitat política que 
s’espera d’un representant 
públic. Perquè quan trepitges 
aquesta línia roja, la realitat 
et posa davant d’un espill i no 
t’agrada gens el que en ell es 
reflecteix. 

ROBERT ALBIOL 

ADVOCAT

Hi ha espai polític per al catalanisme 
conservador no independentista?
EL CATALANISME, el 
moviment polític que va co-
mençar a despuntar a les da-
rreries del segle XIX, ha pre-
sentat al llarg del temps tres 
branques diferenciades.  Des 
de 1978 i fins la sentència de 
l’Estatut, la branca prepon-
derant havia estat la del na-
cionalisme conservador, que 
anava seguit del catalanisme 
que en podríem dir republi-
cà i laic (en el sentit de no 
nacionalista) i, per acabar, 
de la línia minoritària cons-
tituïda per l’independentis-
me, sobretot d’esquerres.

AQUEST ESQUEMA va es-
clatar el 2010 i, a partir de 
2012 va començar una refor-
mulació sociopolítica que va 
atorgar el lideratge del cata-
lanisme polític a l’indepen-
dentisme transversal, seguit 
del catalanisme republicà i 
laic, molt tocat per tots els 
costats, i deixant com a mi-
noritari el catalanisme con-
servador que fins aleshores 
havia liderat el país gràcies 
a la gestió interessada del 
sentiment nacional. Aquest 

darrer sector, tot i tenir 
pocs seguidors, encara s’ha 
acabat fragmentant en dife-
rents microprojectes que ara 
treballen per recuperar el 
que anomenen la centralitat 
catalanista, des d’una visió 
derrotista i desesperançada 
del futur dels catalans i les 
catalanes.

ELS ARGUMENTS d’a-
quests sectors que manifes-
ten l’absoluta necessitat de 
que la societat els torni a fer 
confiança i els situï de nou 
al bell mig del tauler de joc 
són diversos. En primer lloc, 
esgrimeixen que l’indepen-
dentisme tensa la societat 
pel seu posicionament polí-
tic radical. Com tothom sap 
quan una corda es tensa, la 
culpa només és d’un extrem. 
És a dir, mentre l’indepen-
dentisme accepti l’statu quo 

i renunciï als drets pels quals 
lluita el país serà una bassa 
d’oli. Però si una majoria so-
cial, posem pel cas sobira-
nista per no dir independen-
tista, reclama el dret polític 
a ser consultat, aleshores 
causarà un tensió insuporta-
ble. Imagino que la mateixa 
recepta s’hauria pogut apli-
car als drets que qualsevol 
minoria, racial o de gènere 
per exemple, o a les dones, i 
homes, que van conquerir el 
dret al sufragi universal. És 
a dir, la recepta és “oprimits 
del món, patiu amb resigna-
ció i no tenseu la corda, que 
el nostre mal no vol soroll”. 
Per als opressors no sembla 
que tinguin cap consell a 
oferir.

EN SEGON LLOC, s’argu-
menta que hi ha un espai po-
lític orfe i que hi ha votants 

que no troben la seva opció. 
És un raonament curiós, si 
més no per dos motius. El 
primer és que aquest sector 
del catalanisme conservador 
ha estat representat en totes 
les conteses electorals, sense 
massa èxit. La segona és que 
en els darrers processos elec-
torals s’han batut rècords de 
participació. No sembla, per 
tant, que els ciutadans hagin 
sentit que els faltaven ofer-
tes polítiques per escollir a 
l’hora d’anar a dipositar el 
seu vot a les urnes.

NINGÚ LI pot negar al ca-
talanisme conservador no 
independentista el dret a 
ser present en el mapa ins-
titucional català. I és cert 
que una part de la societat 
se sent millor representada 
per aquesta opció política. 
Però el que no em sembla ac-
ceptable és que basin el seu 
discurs en raonaments que 
no són certs i actuïn des de 
la voluntat de fer política a 
partir de la falta total d’es-
perança en la capacitat de 
la sobirania ciutadana per 

transformar la realitat. El 
fet que durant dècades hagin 
estat capaços de manipular 
el sentiment nacional per 
mantenir els seus privilegis 
no els garanteix que aquesta 
estratègia els hagi de conti-
nuar funcionant. Sobretot 
ara que molts catalans han 
obert els ulls davant el que 
ens espera dins d’un estat 
que ataca la pluralitat i la 
diversitat de les sobiranies 
socials, econòmiques i polí-
tiques que el composen.

EN LA MEVA opinió, l’espai 
electoral que pugui tenir un 
partit de caràcter catalanista 
i conservador és a hores 
d’ara residual. I no fora es-
trany que la majoria dels lí-
ders socials, econòmics i po-
lítics que s’han instal·lat en 
aquestes posicions políti-
ques acabin per fer de forma 
explícita el que han fet sem-
pre de forma més o menys 
encoberta: sumar-se al pro-
jecte excloent del naciona-
lisme espanyol per treure’n 
ells un bon profit. 

JOSEP FRANCESC

MORAGREGA FONT
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Al costat de la restauració i el comerç de Tortosa
QUAN vaig acceptar la res-
ponsabilitat de formar part 
del Govern de Tortosa la 
meva motivació va ser una 
i principal: poder tenir més 
possibilitats de treballar per 
la gent. Des del Govern és des 
d’on podem implantar políti-
ques que canvien el dia a dia 
de les persones, perquè si el 
nostre objectiu no és millorar 
la qualitat de vida dels nos-
tres ciutadans i ciutadanes, 
quin sentit té la política? És 
per això que des del Govern 
de Tortosa, i jo personalment 
com a portaveu del PSC, ens 
estem deixant la pell per 
idear fórmules per compen-
sar l’efecte de les mesures de 
la Generalitat en la restau-
ració, el comerç i els serveis 
personals del municipi.

TORTOSA és la nostra prio-
ritat, la meva prioritat, no em 
cansaré de repetir-ho i des del 
grup municipal del PSC i des 
del govern a l’Ajuntament de 
Tortosa treballem dia a dia per 
la nostra ciutat i pels tortosins 
i tortosines, per solucionar 
els seus problemes i per estar 
al seu costat en els moments 
més difícils. I ara estem en un 
d’aquests moments. 

DES DEL GOVERN de 
l’Ajuntament de Tortosa hem 
aplicat més de 175 mesures en 
diversos àmbits incloses en 
el pla REACTIVEM TORTO-
SA amb un cost superior als 3 
milions d’euros que incloïen 

exempcions als impostos 
per terrasses o el retorn de 
part de la taxa d’escombre-
ries i ajuts directes de 400 
euros als establiments que 
van haver de tancar durant 
el confinament, entre altres. 
I, a banda d’aquests ajuts di-
rectes, aquest estiu vam crear 
accions de dinamisme comer-
cial, turístic i cultural per in-
centivar i reactivar el comerç. 
Ara per ara, estem treballant 
en d’altres accions en favor 
dels sectors més perjudicats i 
tornem a proposar nous ajuts 
de 400 euros més, el que, su-
mats als anteriors, representa 
un ajut directe de 800 euros 
per al sector de la restaura-
ció, el comerç i els serveis 
personals. Per això, no deixo 
de sorprendre’m davant d’ac-
cions com el comunicat de 
Movem, ERC-Tortosa Sí, Ciu-
tadans i la CUP. Sorpresa, sí, 
ja que en un moment com 
aquest esperaria que tots i 
totes unim forces per sortir 
de la crisi. L’enemic és un i és 
comú: el virus. 

NOSALTRES no volem en-
trar en interessos partidis-
tes, ni en jugar a presentar i 

proposar mesures que sabem 
irreals i impossibles de portar 
a terme i que mostren un des-
coneixement profund de les 
competències, tant d’aquest 
Ajuntament com de la Gene-
ralitat, on governa ERC amb 
el suport de la CUP i dels Co-
muns que van donar suport 
al pressupost, recordem-ho. 
Així com també al Consell 
Comarcal del Baix Ebre, go-
vernat per ERC i Movem, on 
no s’ha establert cap mena 
d’ajut per al comerç i per a la 
restauració.

DES DEL GOVERN munici-
pal sempre s’ha informat de 
les mesures que es prendrien 
per ajudar als establiments, 
reunions on els grups de 
l’oposició no van aportar cap 
idea, queixa, ni suggeriment. 
Per tant, ara no s’hi val exigir 
responsabilitats a l’Ajunta-
ment a través dels mitjans de 
comunicació, d’una manera 
tan deslleial. 

ELS I LES SOCIALISTES 
estem al Govern de Tortosa 
perquè sabem que el nos-
tre lloc és al costat de qui ho 
necessita i en aquestes mo-

ments és al costat del sector 
de la restauració, del comerç 
i dels serveis personals. Vull 
reiterar que considerem que 
la mesura de la Generalitat 
contra l’expansió de la Co-
vid-19 que han propiciat el 
tancament dels establiments 
per 15 dies ha estat injusta i 
desproporcionada i ha arribat 
tard, malament i sense previ-
sió; per això continuarem tre-
ballant directament amb els 
establiments afectats. Mentre 
nosaltres treballem en la me-
sura del possible, tot i no tenir 
competències en matèria de 
comerç, i amb un govern en 
minoria, ens trobem amb una 
oposició que s’autoanomena 
“amb majoria absoluta” i que, 
lluny de treballar al costat de 
l’Ajuntament en benefici dels 
i de les ciutadanes de Torto-
sa en una situació tan extre-
ma com la que vivim, intenta 
aprofitar el moment pels seus 
interessos electorals, presen-
tant propostes més properes 
a la demagògia i la utopia que 
a la realitat, i on s’inclou una 
CUP que sempre vota en con-
tra de les propostes de Ciuta-
dans i que ara ha accedit ara a 
anar al seu costat.

DES D’AQUESTES línies es-
pero que en el ple del 2 de no-
vembre l’oposició rectifiqui i 
doni suport als ajuts al comerç 
i la restauració que proposa 
l’Ajuntament. En cas contra-
ri els demano que expliquin 
als tortosins i tortosines que 

han votat en contra d’aquests 
ajuts. Mentre l’oposició anun-
cia que votarà en contra de 
les bases que volen doblar els 
ajuts al comerç i la restaura-
ció atorgats per l’Ajuntament 
de Tortosa, el grup municipal 
del PSC hem discutit les me-
sures de la Generalitat amb 
accions reals, presentant una 
moció on demanem més ajuts 
per als sectors afectats, per-
què considerem que 40 mi-
lions d’euros és un import del 
tot insuficient per cobrir les 
despeses del tancament d’uns 
sectors tan importants per 
a les economies locals. Amb 
aquest import el màxim que 
podrà obtenir un establiment 
serà de 1.500 euros, si els 
obté, davant els 800 euros di-
rectes que dóna l’Ajuntament 
de Tortosa, el que suposa un 
esforç molt important donat 
el pressupost de l’ens. 

EN CANVI ara, en plena crisi 
social, econòmica i sanitària, 
resulta que es crearà l’Agència 
Espacial Catalana i es destina-
ran 18 milions d’euros a llençar 
satèl·lits. Ara sí que, mai mi-
llor dit, mentre el govern de la 
Generalitat “fa volar estels”, el 
PSC des del govern de Torto-
sa treballa implementant me-
sures com les bases de les 
subvencions per ajudar en la 
mesura del possible a Tortosa 
i als tortosins i tortosines, 
perquè aquesta és la nostra 
prioritat. 

ENRIC ROIG

PRIMER TINENT D’ALCALDESSA 

I REGIDOR D’URBANISME, 

CULTURA I FIRES DE TORTOSA

 OPINIÓ 

Aviam si cau de veritat
SERVIDOR no pot estar més 
d’acord amb la retirada del 
monument franquista que hi 
ha al mig de l’Ebre, a Tortosa. 
Ja veurem en què queda tot 
plegat, perquè estan començat 
a marejar una mica massa la 
perdiu. Però benvinguda sigui 
l’ocasió, si és la definitiva.

M’IMAGINO, això sí, la cara 
que els haurà quedat als que 
van votar a favor de la seva 
conservació, fa uns pocs anys. 
Fins i tot sento per ells un mi-
queeeeeta d’empatia. Els van 
portar a l’hort…

QUINA REACCIÓ hi haurà 
a l’anunci de la Generalitat? 
Molt probablement veurem 

redoblats atacs de “gironitis”. 
I l’enèsim capítol del serial 
sobre la perifèria maltracta-
da pel centralisme. Podrien 
tenir la gentilesa, tanmateix, 
de demanar explicacions als 
qui els van entabanar, fent-los 
creure que decidien sobre una 
cosa que no era seva? Alguns 
i algunes continuen actius en 
política…

ANEM TARD, sí. Aviat farà 

mig segle del traspàs de 
Franco i el més calent con-
tinua a l’aigüera. Sovint hem 
anat postergant deures mo-
rals imprescriptibles perquè 
no era el moment apropiat o 
hi havia problemes més im-
portants. Excuses de mal pa-
gador… Si haguéssim fet les 
coses quan tocava, o si més 
no a la primera oportunitat, 
ja faria molt que ens n‘hau-
ríem oblidat.

PER NO DIR que complir 
les lleis sempre és bona cosa, 
com no es cansen de repe-
tir quan els convé, els que 
d’aquesta qüestió n’han fet 
sempre una excepció.

I QUÈ en faran de la toia? 
Doncs que en facin el que 
vulguin. Se’n pot parlar, però 
sense que això condicioni 
cap calendari, que no ens 
mamem el dit i ens sabem 
tots els trucs. I què en fem de 
la pilastra que quedi per de-
prés, que anar obrint debats 
és, en matèria de trucs, el 
més vell del món. El que no 
pot la toia és continuar més 
temps a la seva ubicació. I ja 
no per honorar un règim dic-

tatorial, que també, sinó per-
què l’exhibició a l’engròs (ni 
les dimensions ni la ubicació 
són casuals) és part impor-
tant de l’escarni que repre-
senta. 

TONI GALLARDO

COMUNICADOR
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El rei Sol i el príncep Salina
A L’HORA d’explicar els con-
ceptes bàsics de l’estructura i 
el funcionament de les monar-
quies absolutes s’acostuma a 
citar una frase atribuïda al rei 
Lluís XIV de França, el també 
conegut com a Rei Sol. La his-
tòria va acabar deixant en boca 
d’aquest rei absolutista del segle 
XVII la frase “L’État, c’est moi”. 
És a dir, “L’Estat soc jo”, una 
frase breu però que capta tota 
l’essència del concepte de poder 
que tenien aquests monarques, 
que identificaven l’estat amb la 
seua pròpia persona.

AQUESTA concepció absolu-
tista ha perdurat fins els nos-
tres temps i en podem trobar 
versions arreu. Sense anar més 
lluny, a l’Ajuntament de Tor-
tosa, on l’alcaldessa Meritxell 
Roigé ens té acostumats a esta 
pràctica del govern basada en 
la imposició i en la permanent 
equiparació de la seua voluntat 
amb la de la ciutat. De la ma-
teixa manera que per a Lluís 
XIV l’Estat era ell, per a la sen-
yora Roigé la ciutat de Tortosa 
és ella i el seu govern i, per tant, 
qui gosa discutir o simplement 

no acatar la seua voluntat està 
en contra no d’ella, sinó de tota 
la ciutat sencera.

AIXÍ ha passat en aquests da-
rrers dies al voltant de les aju-
des que els quatre grups de 
l’oposició creiem que l’Ajunta-
ment de Tortosa ha de destinar 
a ajudar els afectats i afectades 
pel segon tancament dels sec-
tors de l’hostaleria, la restau-
ració i l’estètica en el marc de 
les mesures de combat contra 
el coronavirus. Mentre que els 
grups municipals de Movem 
Tortosa, ERC-Tortosa Sí, Ciu-
tadans i la CUP estem d’acord 
en què s’haurien de posar en 
marxa un paquet de mesures 
integrals que incloguessin uns 
ajuts econòmics ajustats a les 
necessitats reals dels afectats, 
la senyora Roigé s’ha enrocat en 
una proposta d’ajuts econòmics 

insuficients davant l’abast dels 
danys que tot plegat causarà 
als sectors afectats pel nou tan-
cament. I això, quan encara no 
s’han pagat ni de bon tros tots 
els ajuts que es van atorgar la 
passada primavera.

I QUINA ha estat la reacció de 
Roigé, que a sobre ara ja no té la 
majoria al plenari per a poder 
passar el rodet com en el man-
dat anterior? Doncs en lloc d’as-
seure’s amb tota l’oposició i dia-
logar i negociar per arribar a un 
consens, ha preferit sortir da-
vant l’opinió pública a fer el que 
fa habitualment: carregar con-
tra els que no acatem les seues 
imposicions. Ho he dit en altres 
ocasions: davant la greu crisi 
sanitària, social i econòmica 
que està creant la pandèmia del 
coronavirus, tots els servidors 
i servidores públics hauríem 

de fer tot el possible per unir 
esforços i dialogar per a fer les 
millors polítiques en benefici 
de la ciutadania. Però malaura-
dament, això no està sent possi-
ble a l’Ajuntament de Tortosa, 
on sistemàticament es rebut-
gem, es menyspreen o s’ignoren 
les propostes de l’oposició pel 
simple fet que venen de l’oposi-
ció. Hi ha un exemple clar que a 
sobre té relació estreta amb els 
fets dels que parlo: la moció de 
Movem Tortosa que va aprovar 
el ple i que reclamava la creació 
d’una comissió de seguiment 
de la Covid-19 i en el marc de la 
qual tots poguéssim fer propos-
tes i debatre mesures. La moció 
es va aprovar abans de l’estiu i a 
hores d’ara encara esperem que 
es creï la comissió.

A L’EXERCICI de l’alcaldia 
absolutista de la senyora Roigé 
hi contribueix  en aquest man-
dat el PSC de Tortosa, soci de 
govern dels postconvergents. 
Ara amb la qüestió de les noves 
ajudes per als afectats pel nou 
tancament de negocis, i com 
en totes les decisions d’impor-
tància que s’han de prendre, 

els socialistes s’han limitat a 
fer seguidisme de les decisions 
dels postconvergents, però pu-
jant-se al carro de les envesti-
des contra l’oposició a través 
del senyor Enric Roig, qui ja ha 
oblidat completament el que 
pregonava quan ell també era 
oposició i denunciava en públic 
el maltractament dels governs 
de Bel i Roigé a la resta de grups 
municipals. 

RECORDANT aquella novel·la 
cèlebre de Tomasi di Lampedu-
sa, el senyor Roig està aplicant la 
màxima aquella de canviar-ho 
tot perquè res no canviï i, men-
tre de portes enfora es vanta de 
treballar, d’haver portat nous ai-
res al govern municipal de i can-
viar la ciutat, de portes endins es 
limita a fer allò que Tancredi li 
aconsellava al príncep Salina: 
“Se vogliamo che tutto rimanga 
come è, bisogna che tutto cam-
bi” (“Si volem que tot segueixi 
com està, necessitem que tot 
canviï”). O si més no, fer creure 
que s’està canviant tot. Perquè, 
en realitat, no ha canviat res i a 
Tortosa seguim sota la monar-
quia absoluta del rei Sol. 

JORDI JORDAN

PORTAVEU DE 

MOVEM TORTOSA

El pla de Recuperació,  Transformació i Resiliència
LA CRISI de la Covid-19 ha 
arrossegat tota l’economia mun-
dial, i de manera molt especial 
tota Europa. La magnitud del 
desafiament ha exigit una res-
posta conjunta a escala europea. 
Una resposta que es va  assolir 
en un  gran acord històric en el 
si del Consell Europeu, el pas-
sat 21 de juliol. La resposta ha 
estat contundent, en mobilit-
zar 750.000 milions d’euros a 
tota Europa, el que permetrà 
abordar un volum sense prece-
dents d’inversions en els anys 
vinents (2021-2026), en el que 
s’anomena Fons de Recuperació 
Europea. D’aquest fons, l’Estat 
espanyol rebrà 140.000 milions 
d’euros, el que representa un 
11% del PIB de 2019, dels quals 
72.700 milions es concediran en 
ajuts directes i la resta en crèdits. 

EL PLA de Recuperació, Trans-
formació i Resiliència és el full 
de ruta per a la modernització 
de l’economia, la recuperació del 
creixement econòmic i la crea-
ció d’ocupació, per aconseguir 
una reconstrucció econòmica 
sòlida, inclusiva i resilient.  

LA MOBILITZACIÓ d’un vo-
lum tan important de recursos 
obre una gran oportunitat per a 
les Terres de l’Ebre. Tenim una 
gran oportunitat per a les admi-
nistracions públiques, empre-
ses, autònoms i agents socials, 
per contribuir al desenvolu-
pament econòmic i social amb 
l’elaboració de projectes sus-
ceptibles de rebre finançament. 
Hem de treballar tots junts, la 
col·laboració públic-privada és 
indispensable per augmentar 
la capacitat d’inversió dels pro-
jectes i mobilitzar empreses i 
agents socials per  assegurar 
que s’arribi al conjunt del teixit 
productiu,  per evitar un creixe-
ment desigual que el que faria 
és augmentar i aprofundir en la 
bretxa social i territorial, com 
malauradament ens ha passat 
en altres ocasions.

AJUTS DESTINATS princi-
palment a la inversió en la doble 
transició ecològica i digital, a 
finançar les subvencions a l’ocu-
pació, reforçar la liquiditat i sol-
vència de les pimes, i enfortir el 
Fons Europeu Agrícola de Des-
envolupament Rural. D’aquests 
més de 72.000 milions d’euros 
del Pla de Reconstrucció, Trans-
formació i Resiliència, el 37% 
dels recursos es dedicaran a la 
transició ecològica i a la cohesió 
social i  territorial, i el 33% a la 
transformació digital, dos aspec-
tes claus pel desenvolupament 
de les Terres de l’Ebre, amb 
l’objectiu últim de recuperar el 
creixement, fomentar la creació 
d’empreses i accelerar la genera-
ció d’ocupació.

ELS POBLES I CIUTATS te-
nim un paper fonamental en la 

transformació econòmica i so-
cial. Hem d’articular projectes 
per donar resposta a una mobi-
litat sostenible, un pla de reha-
bilitació d’habitatge i regenera-
ció urbana, a l’estalvi energètic, 
a la digitalització per garantir 
l’accessibilitat al conjunt de la 
societat i al món rural. Aquesta 
transformació digital es configu-
ra com un element vertebrador 
de la cohesió territorial i social.

LA TRANSFORMACIÓ i digi-
talització de la cadena logística 
del sistema agroalimentari són 
claus en el sosteniment i en la 
millora de la competitivitat del 
sector agroalimentari, essen-
cials per mantenir la població, 
l’ocupació i l’activitat econòmica 
de les zones rurals. Les mesu-
res en aquest sector són, més a 
més, essencials per a continuar 
assegurant el subministrament 
alimentari a la població a preus 
raonables i estables i l’estratègica 
contribució del sector a l’equili-
bri de la balança comercial, clau 
en la recuperació econòmica. 

LA DIMENSIÓ temporal 

d’aquest pla (2021-2026) exigeix 
comptar amb mecanismes que 
garanteixen la continuïtat en el 
temps de les reformes i inver-
sions. Els diversos projectes 
s’aniran desenvolupant en els 
anys vinents i transcendiran en 
més d’un mandat polític, per 
això es fa necessària la implica-
ció de tothom, l’articulació de 
mecanismes de diàleg i partici-
pació de les institucions, dels 
agents socials, de les empreses i 
inversors, i del conjunt de par-
tits polítics per garantir que 
aquest pla tingui l’impacte 
econòmic perseguit i sigui exe-
cutat de forma coherent perquè 
aquesta recuperació sigui verda, 
digital, inclusiva i social. Es po-
saran en marxa transformacions 
i reformes estructurals dirigides 
a la transició cap a una econo-
mia i societat climàticament 
neutres, sostenibles, circulars, 
respectuoses amb els límits im-
posats pel medi natural i efi-
cients en l’ús dels recursos. Una 
transformació en la qual les Te-
rres de l’Ebre no ens podem 
quedar enrere, és a les nostres 
mans participar. 

FRANCESC MIRÓ

SECRETARI D’ACCIÓ POLÍTICA 

I MÓN RURAL

DEL PSC TERRES DE L’EBRE
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Jutges que atempten contra la democràcia
LES ENQUESTES revelen 
l’estat d’opinió de la gent 
quan se’ls pregunta sobre un 
fet concret. Si l’enquesta es 
celebra entre els jutges sobre 
la imatge de la justícia espan-
yola en relació al judici dels 
independentistes, un 69% del 
col·lectiu en vota a favor, en-
cara que molts d’ells dubtin 
dels testimonis, de la sentèn-
cia i de la presó corresponent. 
Haver televisat el judici in-
dependentista de fa dos anys 
pretenia donar l’aparença de 
claredat. Però quan les sen-
tències ja estan escrites per 
davant, en concloure, i a la 
vista de com es va desenvolu-
par, produeix l’efecte contrari 
del que els poders judicials i 
del govern pretenien.  

ELS ÀRBITRES de futbol 
son també jutges i ara dispo-
sen de l’avantatge del VAR 
per poder revisar les jugades. 
Poden corregir els errors co-
mesos en directe i si es feia 
una enquesta entre el col·lec-
tiu arbitral tots admetrien 
que és una bona eina. No re-
sultaria el mateix si l’enques-
ta anés dirigida als aficionats 
del futbol; molts hi votarien 
en contra analitzat  l’actual 
funcionament quan el Madrid 
sempre en surt beneficiat. 

Caldria fer un profund anàlisi 
del perquè d’aquesta realitat 
denunciada pels seguidors de 
la resta dels equips. 
Com a Europa es jutja dife-
rent que a Espanya, veiem la 
resolució del VAR al partit 
entre el Madrid i el Shakhtar, 
com se li anul·la un gol per 
fora de joc posicional quan 
perdia el partit. Amb jutges 
espanyols aquell gol hauria 
pujat al marcador, com ja ho 
hem vist en diferents conte-
ses. Queda demostrat quan 
el VAR s’equivoca reiterades 
vegades amb els equips de la 
competició espanyola i bene-
ficia el Madrid. Sembla que la 
temporada passada Floren-
tino Pérez va trucar a Luís 
Rubiales, i des d’aquell mo-
ment les jugades es resolen 
de forma oportuna i aquest 
equip acaba resolent quan el 
partit li perilla. La majoria 
dels equips de la Primera Di-
visió ja se’ls ha perjudicat bé 
en la temporada passada o en 

la present. Amb un sol àrbitre 
podien haver equivocacions 
més o menys favorables, però 
amb el VAR, un cop revisat, 
és un vertader escàndol. Ma-
drid, sempre ha de guanyar 
per demostrar la força que 
representen els seus màxims 
valors de la mateixa manera 
que la presidenta Ayuso, apli-
cant el nacionalisme espan-
yolista exacerbat no li tremo-
len les cames dient, “...si cae 
Madrid, cae toda Espanya”, 
com si l’Estat només fos la 
seva capital i sempre compa-
rant la capital amb  Catalunya 
i Barcelona.

A EUROPA també el VAR 
s’equivoca en alguns partits. 
Els humans pel fet de ser-ho 
ens podem equivocar i ens 
equivoquem. Però amb la 
diferència que les equivoca-
cions no sempre afavoreixen 
el mateix. Això només suc-
ceeix a Espanya, sigui contra 
l’equip que sigui de la compe-

tició i principalment contra 
el Barça que representen “los 
independentistas que quie-
ren romper Espanya”. Les 
imatges es veuen i es poden 
tornar a veure, totals o par-
cials,  però es xiulen segons la 
ideologia dels jutges arbitrals 
i com ja no és un únic àrbitre, 
sempre resolen a favor del 
mateix quan convé.  

EL MATEIX succeeix en el 
món de les altres magistra-
tures. Hi ha una justícia pels 
independentistes i una altra 
per la resta. La ideologia dels 
alts magistrats marca les re-
solucions finals. Vet aquí que 
Baena o Pérez de los Cobos 
les seves opinions personals 
serveixen com a proves i els 
jutges amics ideològicament, 
se’n serveixen com a  veritats 
inapel·lables per condemnar 
malgrat prevaricar i engan-
yar a les vistes de tothom. 
Sentenciaren a 100 anys de 
presó a polítics i represen-
tants de la societat civil per 
reclamar les llibertats de Ca-
talunya. Una sentència man-
cada d’equanimitat i igualtat 
quan d’un tema polític l’han 
volgut convertir en judicial. 
Conseqüentment quan es 
vulneren els límits de la de-
mocràcia s’atempta contra el 

fonament de les seves bases. 

I A ESPANYA la justícia dels 
jutges, àrbitres de futbol i alts 
magistrats, son tan inviola-
bles com el rei. Apliquen la 
llei “sui generis” com per no 
permetre que valencians, ba-
lears i catalans puguin comu-
nicar-se administrativament 
en la seva parla pròpia quan 
afirmen que son llengües 
diferents. O dictaminen en 
contra d’alguna decisió dels 
professionals sanitaris quan 
pretenen evitar morts per la 
pandèmia, per raons políti-
ques. Usen la seva ideologia o 
el seu espanyolisme naciona-
lista i radical per jutjar, escla-
fant els principis bàsics de la 
democràcia. 

EUROPA els adverteix i quan 
la justícia jutja arbitrària-
ment es destrueix la demo-
cràcia. I queda demostrat 
quan dictamina en els afers 
dels independentistes cata-
lans, la justícia europea els 
corregeix un cop i un altre. 
Algun dia haurà d’esclatar 
quan els alts magistrats, com 
els  arbitres de futbol, apli-
quen les seves lleis a favor 
d’uns i en contra dels altres 
per raons que no tenen res a 
veure amb la igualtat.  

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 

Trump o el caos
LES ELECCIONS presiden-
cials dels Estats Units del 
proper 3 de novembre deci-
diran si Donald Trump con-
tinua al capdavant de la pri-
mera potència mundial o si, 
per contra, és Joe Biden qui 
ocupa el despatx oval. 

EL REPUBLICÀ i imprevi-
sible magnat immobiliari i el 
demòcrata i vicepresident de 
l’era Obama pugnen en la ca-
rrera electoral d’unes elec-
cions que s’han convertit en 
un plebiscit sobre Trump 
i en un referèndum sobre 
la gestió de la pandèmia, la 
qual preocupa a una majo-
ria de la població. Totes les 
enquestes prediuen que Bi-
den guanyarà les eleccions, a 
l’igual que ho feien fa quatre 
anys amb Hillary Clinton –
tot i que amb menys contun-
dència que ara– i, no obstant, 
Trump va sorprendre al món 

en aquelles eleccions fent-se 
amb la presidència. Cal re-
cordar, però, que als Estats 
Units no guanya qui obté 
una majoria del vot popu-
lar, que en les passades elec-
cions el va guanyar Clinton 
amb gairebé tres milions de 
paperetes de diferència, sinó 
que guanya qui obté una ma-
joria dels vots electorals dels 
estats, és a dir, que guanya 
qui s’imposa en uns quants 
estats clau que són a la fi els 
qui decanten la balança. 

LA GRAN APOSTA electo-
ral de Trump era l’evolució 

positiva de l’economia del 
país però la crisi de la co-
vid-19 ha suposat una caigu-
da històrica de la mateixa, 
amb una gran contracció del 
PIB i  l’augment de l’atur i 
de les desigualtats socials. 
Una realitat que ha afectat a 
una majoria de la població i, 
molt concretament, al perfil 
de votant de l’actual presi-
dent. Un president, polèmic, 
que durant el seu mandat ha 
retirat als Estats Units de 
l’Acord de París pel clima –
fent una aposta decidida per 
la promoció dels combusti-
bles fòssils–, ha iniciat els 

tràmits per a la sortida del 
país de l’Organització Mun-
dial de la Salut (OMS), ha 
incendiat el pròxim Orient 
amb el reconeixement uni-
lateral de Jerusalem com a 
capital d’Israel, ha portat la 
guerra comercial a l’extrem, 
ha menystingut al moviment 
Black Lives Matter, ha fo-
mentat el discurs de la por, 
ha encoratjat al supremacis-
me blanc i ha fet de les fakes 
news la seva millor arma po-
lítica. 

UNA POLÍTICA –ultracon-
servadora, anti-immigració, 
masclista i plena de retòrica 
patriòtica–, que ha convertit 
a l’actual inquilí de la Casa 
Blanca en un polític perillós 
per als fonaments democrà-
tics i les llibertats. Més enca-
ra quan Trump interpreta 
que hi haurà un resultat 
“ajustat” en les eleccions, 

quan insinua un possible en-
gany i que de perdre la presi-
dència no garanteix un tras-
pàs pacífic, quan diu que 
podria no acceptar els resul-
tats i que els comicis acaba-
ran resolent-se en el Tribu-
nal Suprem; tota una 
declaració d’intencions en la 
línia de “Jo o el caos”. Una 
situació que fa més necessari 
i urgent que mai un canvi a la 
Casa Blanca, on d’arribar-hi 
els Demòcrates –amb Biden 
al capdavant– hauran de go-
vernar per a fer front a la cri-
si climàtica, sanitària, eco-
nomia i social, i treballar per 
a no cometre els errors del 
passat que van portar el mal-
son als Estats Units. 

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG 

I INVESTIGADOR SOCIAL
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Joaquim Paladella ha plantejat 
la convocatòria d’una consulta 
ciutadana sobre la implantació 
de nous parcs eòlics a Batea. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, l’alcalde va reclamar 
al govern català que pose seny 
per frenar l’allau de nous pro-
jectes que arriben a la Terra 
Alta, ja que el nou decret de 
renovables de la Generalitat 
només respon als interessos 
de les promotores. Paladella 
va recordar que el nou decret 
no preveu compensacions als 
municipis: “No descartaria, si 
ens deixen les condicions cla-
res i ens fan el tracte adequat, 
consultar-ho, si cal, a la pobla-
ció. No ho descartaria, en cap 
moment ho descartaria”, va 
assenyalar l’alcalde de Batea. 
“El que demano, vist que tot el 
que hem fet gairebé no ha ser-
vit per a res, és que ens diguen 
què hem de fer, com ho hem de 
fer, i si cal ho consultarem a la 
població”, va insistir-hi.
Finalment, la Ponència Am-
biental sí que ha autoritzat un 
projecte de nou parc eòlic que 
hi havia a Batea, i més recent-
ment l’Ajuntament ha estat in-
format d’una nova sol·licitud. 
Per això, Paladella va afirmar 
que el delegat de la Genera-
litat va mentir quan va asse-
gurar que no s’autoritzarien 
nous parcs si els ajuntaments 
aprovaven mocions o presenta-
ven al·legacions en contra dels 
projectes. “A pesar que l’Ajun-
tament hem dit per activa i per 
passiva, per escrit i de paraula, 
que no volem més parcs eòlics, 
i que hem de canviar de model 
tot i que estem a favor de les 
renovables, la Ponència Am-

biental va aprovar un nou parc 
a Batea”, va lamentar. “El que 
deien el delegat i el govern era 
mentida, perquè se segueixen 
aprovant alguns projectes”, va 
advertir Paladella.
De fet, Paladella va explicar 
que Naturgy ja ha presentat la 
llicència d’obres per construir 
el parc eòlic corresponent a 
la zona de desenvolupament 
prioritari (ZDP) de Batea. Un 
projecte anterior a l’actual libe-
ralització del sector que ha arri-
bat amb el decret de renovables, 
i que les promotores van acon-
seguir a partir d’un concurs pú-
blic de la Generalitat. “Ja en te-
nim estos aerogeneradors i ara 
ens posaran uns altres, i des-
prés vindran molts més, perquè 
tot just ahir em van demanar 
visita d’una altra empresa ener-
gètica”, va apuntar l’alcalde 
de Batea. “Posem una mica de 
seny i coneixement. L’únic que 
demano és que ja n’hi ha prou 
de mentides, tot i que sé que és 
molt difícil perquè el delegat ja 
està avesat a la mentida. Però 
prou de mentides, si diem una 
cosa complim-la, parlem-ne i 
arribem a acords i a solucions, 
perquè sinó això difícilment ho 
podrem arreglar”, va concloure 
Paladella.
D’altra banda, també l’Ajunta-
ment de Gandesa preveu arri-
bar “fins al final” per evitar la 
instal·lació de tres nous parcs 
eòlics que afecten la població. 
Així ho va assegurar l’alcalde 
Carles Luz,  qui va reiterar 
“l’oposició contundent” de 
l’Ajuntament gandesà a l’arri-
bada de nous projectes.  

EL PERELLÓ no veu bé la instal·lació 
d’un parc fotovoltaic de grans dimen-
sions a la plana de Burgar. Després que 
la Ponència Ambiental haja desestimat 
tres nous parcs eòlics al municipi, l’alcal-
dessa, Maria Cinta Llaó, ha explicat que 
ara el que més els preocupa és la possi-
ble arribada de projectes fotovoltaics en 

zones com la plana del Burgar, on els te-
rrenys agrícoles són més bons. El Perelló, 
un dels primers pobles ebrencs en tenir 
parcs eòlics, està vivint una segona ona-
da de projectes d’energies renovables, 
però Llaó dubta que puguen arribar més 
projectes eòlics al seu terme, un cop des-
estimats els nous parcs.   G.M.

Un parc fotovoltaic al Burgar?

ENERGIA EÒLICA

Paladella planteja una consulta
 L’alcalde de Batea reclama al govern que pose 

seny per frenar la massificació eòlica a la Terra Alta
 Proposa la celebració d’un referèndum, perquè 

fins ara no s’ha escoltat el seu Ajuntament

Una vista del poble de Batea. //  CEDIDA.

Gustau Moreno
BATEA

Arxivat el projecte del parc dels Pesells
La direcció general d’Energia, Seguretat 
Industrial i Seguretat Minera ha deixat 
sense efecte l’autorització administrativa 
del parc eòlic Els Pesells d’Horta de Sant 
Joan.  L’empresa Orta Eòlica va tramitar 
el projecte fa 13 anys. Des de 2015 n’era ti-
tular Fercom Eòlica, i a l’abril d’enguany 
va demanar la cancel·lació de l’aval per 
connectar el parc a la xarxa de transport 
després que l’operadora, Red Eléctrica de 
España, li denegués el permís.
El parc eòlic ja va ser rebutjat pel municipi 
en una consulta popular el 2008, i ara l’ac-
tual alcalde, Jordi Martín, ha celebrat que 
el projecte quedi finalment enterrat. De la 
mateixa manera, des de Plataforma en De-
fensa de la Terra Alta també s’ha celebrat 
que després d’anys de “confrontació i llui-
ta” finalment el projecte s’enterri.
Unió de Pagesos també ha celebrat la pa-
ralització administrativa del projecte de 
parc eòlic Els Pesells, a Horta de Sant Joan. 
El sindicat creu que és “una molt bona no-
tícia”, tenint en compte que  la comarca de 
la Terra Alta ja fa temps que ha cobert la 

seva quota de producció energètica amb 
parcs eòlics. El sindicat es mostra, doncs, 
partidari de la suspensió del projecte, però 
lamenta que, finalment, haja hagut de ser 
per una qüestió administrativa. A més, des 
del sindicat també reiteren el seu rebuig a 
dos altres projectes de característiques si-
milars: Tramuntana III i Tramuntana IV, 
als termes de Corbera d’Ebre, Gandesa i 
Bot, sobre els quals han presentat al·lega-
cions i han demanat un informe desfavo-
rable sobre la seua ubicació a la Ponència 
Ambiental. “Aquesta mena de projectes no 
tenen cabuda a les nostres comarques”, 
han afirmat en un comunicat.
Per Unió de Pagesos, la transició cap a un 
model energètic basat en les energies re-
novables requereix una planificació res-
ponsable, amb visió de conjunt, que evite 
la concentració d’infraestructures en un 
espai limitat. Així, el sindicat reclama que 
la implantació d’aquestes energies es faci 
amb informació i transparència, “amb el 
màxim de consens amb tots els agents del 
territori”.  Cinta Bonet / Gustau Moreno.

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Novembre 2020 // 15cop d’ull

  MUNICIPIS

Sanromà vol reunir-se amb Tremosa 
 La presidenta de la Terra Alta demana trobar-se 

amb el conseller per frenar l’allau de parcs eòlics
 Denuncia que ara hi ha un altre projecte que 

afecta espais històrics de la Batalla de l’Ebre

La presidenta del Consell Co-
marcal de la Terra Alta, Neus 
Sanromà, ha demanat una reu-
nió amb el nou conseller d’Em-
presa i Coneixement, Ramon 
Tremosa, per abordar el pro-
blema de la massificació eòlica. 
Sanromà ha explicat que en-
cara no se’ls ha informat de la 
desestimació de sis parcs eòlics 
per part de la Ponència Am-
biental, i que no deixen d’arri-
bar nous projectes. La reunió 
de Tremosa encara no té data, 
tot i que el conseller va visitar 
Tortosa el 23 d’octubre passat, 
però la trobada amb Sanromà 
no va figurar en l’agenda.
A més de Tremosa també vol-
drien reunir-se amb el conse-
ller de Territori, Damià Calvet, 

després d’una trobada amb al-
caldes i agents socials de la Te-
rra Alta.  Siga com siga, San-
romà ha confirmat que 
continuaran presentant infor-
mes desfavorables contra els 
dos parcs que hi ha en tràmit i 
també contra un nou projecte 
que els acaba d’arribar, amb 
afectació directa sobre espais 
històrics de la Batalla de l’Ebre. 
“Ara estem presentant infor-
mes desfavorables a tres parcs, 
damunt dels set que ja hi ha-
vien, perquè des del febrer fins 
ara portem 10 noves propostes 
de parcs eòlics”, ha detallat. A 
més, ha recriminat al govern 
català que, amb el nou decret 
de renovables, les mocions i 
declaracions aprovades pels 
ajuntaments no estan evitant 
l’arribada de noves sol·licituds. 
I que això els suposa un des-
gast i una inversió de temps 

important. “Tot i tenir aprova-
des les mocions, veiem que la 
voluntat d’implantació de més 
parcs eòlics continua estant vi-
gent”, ha advertit. “Hi ha un 
decret que propicia que això 
puga tirar endavant”, ha de-
nunciat la republicana. San-
romà ha reiterat que no estan 
d’acord amb el model d’im-
plantació eòlica que s’ha impo-
sat a la comarca, que ja té nou 
centrals amb 148 aerogenera-
dors. Per això, en el marc dels 
plans de reactivació econòmi-
ca, volen encarregar un pla 
energètic alternatiu per a la 
Terra Alta. “D’acord, posem 
més energies renovables; però 
a través de nous models d’im-
plantació que repercuteixin de 
forma favorable als ajunta-
ments, a les empreses i a les 
persones que vivim a la Terra 
Alta”, ha remarcat Sanromà. 

Gustau Moreno
GANDESA

La presidenta de la Terra Alta, Neus Sanromà. // C21.

ENERGIA EÒLICA

L’Ateneu Popular La Pastora va 
denunciar el 30 de setembre 
que els ajuntaments i els agents 
econòmics i socials que rebut-
gen els nous projectes eòlics 
de la Terra Alta encara no ha-
vien estat informats de la seua 
desestimació, per part de la 
Ponència Ambiental de la Ge-
neralitat. De la mateixa mane-
ra, tampoc se’ls havia comuni-
cat quins projectes continuen 

endavant, com els nous parcs 
de Batea i del Pinell de Brai. 
“Entenem que a les empre-
ses sí. Però a la resta, que hem 
presentat informes, i sobretot 
als ajuntaments, que són part 
afectada, no se’ls ha informat”, 
va relatar Júlia Urgell, porta-
veu de l’entitat. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Urgell va explicar que 
continuaran treballant per evi-
tar la construcció de les cen-
trals eòliques ara autoritzades. 
“Encara que hi hagi un parc i 
mig amb llum verd, creiem que 

no és acceptable pel que por-
tem explicant tots estos últims 
anys”, va dir. “Qualsevol nova 
central eòlica suposa incre-
mentar la massificació que ja 
patim a la Terra Alta. Des dels 
agents socials, polítics i econò-
mics, considerem que no es pot 
construir cap més central eòli-
ca”, va remarcar Urgell. 

‘Qualsevol parc eòlic nou suposa més massificació’

G.M.
LA FATARELLA

Júlia Urgell, portaveu de l’Ateneu Popular La Pastora. // C21.
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L’Aldea ha iniciat les obres 
d’urbanització del passeig de la 
Via amb una clara aposta per la 
sostenibilitat. S’aposta per una 
solució terrosa, es plantaran 
una setantena d’arbres i s’habi-
litarà un carril bici. L’alcalde, 
Xavier Royo, ha afirmat que 
aquesta actuació permetrà can-
viar la “fisonomia” d’aquesta 
zona: “És una de les tres grans 
obres emblemàtiques que vo-
lem realitzar aquest mandat. 

Guanyarem un gran espai verd, 
un nou lloc d’encontre i dona-
rem un gran canvi a la fisono-
mia del nostre poble, tal com 
ens havíem compromès”. Es 
tracta d’un tram de 400 metres 
entre la raval del Lligallo de 
Carballo i fins al camí de l’Er-
mita. També s’actuarà en el 
tram comprès entre el carrer 
La Pau i el carrer Sant Joan. Es 
plantaran arbres, s’instal·laran 
papereres i es farà la zona més 
atractiva per al passeig dels via-
nants. La voluntat és crear una 
zona verda en forma de T, ja 
que també s’actuarà a la zona 

de l’antic traçat de la via, a tocar 
de l’ajuntament. A més, s’hi  po-
sarà un monument per recor-
dar que durant 130 anys per allà 
hi passava el tren. Les obres, 
que han d’estar a punt per Na-
dal, s’han adjudicat per 
204.000 euros, amb una sub-
venció de 194.000 euros a 
càrrec del PAM de la Diputació 
de Tarragona.  

“Ara sí o sí s’acabarà”. Així de 
contundent va mostrar-se el 
primer tinent d’alcalde d’Ur-
banisme, Enric Roig, sobre 
l’acabament de les obres de la 
nova plaça de Catedral. “Este 
regidor diu que ara sí o sí s’aca-
ba. Evidentment, ara ja no hau-
ríem de tindre imprevistos”, va 
remarcar durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre. Roig va as-
senyalar que la nova empresa 
adjudicatària, Acsa Sorigué, ja 
ha reprès uns treballs que van 
quedar aturats durant la tar-
dor del 2019, i que l’objectiu és 
que les obres es puguen acabar 
dins del termini previst, que és 
de poc més de cinc mesos. De 

fet, Roig va avançar que ja te-
nen el projecte de museïtzació 
de la cota zero, i que al mateix 
temps també s’adequaran les 

restes arqueològiques trobades 
al subsòl del carrer Croera.
Roig va recordar que la nova 
plaça i la museïtzació de les res-

tes haurien d’estar a punt per a 
la celebració de la Capital de la 
Cultura Catalana, el 2021. 
A més, voldrien tenir enllestides 
les obres de reforma integral de 
l’actual auditori Felip Pedrell. 
El també regidor de Cultura 
va dir que no volen perdre un 
ajut de 250.000 euros que ha-
vien previst per a la construcció 
d’una tercera sala; un projecte 
d’ampliació que l’oposició va 
bloquejar. “Estem intentant no 
perdre 250.000 euros de sub-
venció que teníem per al pro-
jecte. Estem treballant en un 
altre projecte de reconversió 
de l’auditori, que té una sèrie de 
mancances importantíssimes”, 
va dir. Segons el regidor de Cul-
tura, va ser un error que l’opo-
sició tombés l’ampliació, ja que 
ara caldrà tancar l’auditori per 

fer les obres de reforma, i no hi 
haurà cap sala disponible.
Finalment, Roig també va 
apuntar que no entenia els dub-
tes dels grups de l’oposició so-
bre la reforma integral de la 
plaça de l’Ajuntament i tot el 
seu entorn. El primer tinent 
d’alcalde va defensar la neces-
sitat d’invertir a la ciutat, tot 
aprofitant una subvenció del 
PAM de la Diputació. Final-
ment, Roig va avançar que ja 
han adjudicat la redacció del 
projecte de reforma de la Ram-
bla Catalunya, al barri de Ferre-
ries, que es farà per fases. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Cinta Bonet
L’ALDEA

URBANISME

Royo va fer una visita a l’inici de les obres. // CEDIDA.

Un moment de l’entrevista a Enric Roig. // C21.

L’Aldea ja fa obres al nou passeig de la Via

Roig, sobre les obres de la plaça de 
la Catedral: ‘Ara sí o sí s’acabarà’
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Nou clam per la carretera de Poblenou

Josep Caparrós ha reiterat que 
la millora de la carretera entre 
la Ràpita i el Poblenou del Delta 
és una obra “imprescindible”. 
El 15 d’octubre, l’endemà que la 
plataforma veïnal tornés a re-
clamar a la Generalitat l’apro-
vació del pla zonal que ha de 
permetre que la carretera passe 
a ser titularitat de la Diputació 
de Tarragona, l’alcalde va re-
cordar que els ajuntaments de 

la Ràpita i d’Amposta també 
estan treballant per agilitzar els 
tràmits. Durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre, Caparrós va 
assenyalar que ara la pilota es 
troba a la teulada del Departa-
ment de Territori. “Malaurada-
ment, sembla que la pilota està 
encallada al Departament de 
Territori. Fa falta este informe 
que permeti l’aprovació defi-
nitiva del pla zonal, i paral·le-
lament que la Diputació acabe 
redactant este projecte i es pu-
gue començar l’execució d’esta 
carretera”, va aclarir l’alcalde.

Caparrós també va dir que con-
fia en què no hi hage “cap pro-
blema” a Territori per desenca-
llar l’aprovació del pla zonal de 
carreteres. Segons Caparrós, el 
pla zonal ja es va aprovar provi-
sionalment, però fa falta este 
útim informe. Un tràmit que 
porta 11 anys, segons la plata-
forma veïnal.  

L’equip de govern d’Esque-
rra-d’Amposta ha reorga-
nitzat les ordenances fiscals 
per al 2021. L’alcalde, Adam 
Tomàs, ha recordat que du-
rant els darrers anys cinc anys 
el govern municipal havia fet 
una rebaixa important dels 
principals ordenances i ta-
xes municipals, i que ara s’ha 
revisat segons les necessitats 
i s’ha posat ordre allà on no 
n’hi havia. Així, es recupera 
una part de l’IBI urbà i rústic 
rebaixat. Amb tot, Tomàs ha 
remarcat que es continuarà 
pagant per sota del que es pa-
gava el 2015, quant els repu-
blicans van assolir l’alcaldia. 
Pel que fa a la taxa d’escom-
braries, s’impulsa una prime-
ra fase de reorganització. Les 
tarifes d’habitatges s’incre-
mentaran en funció del nom-
bre de persones de la unitat 

familiar; les parades del mer-
cat pagaran la corresponent 
taxa després de detectar que 
no se’ls hi aplicava, i també 
pagaran les empreses situa-
des en sòl no urbanitzable 
que fins ara no ho feien. 
A banda, s’incorpora la taxa 
del cementiri, fins ara inexis-
tent. L’alcalde d’Amposta ha 
defensat que tothom que tin-
gui un nínxol, columbari o 
panteó, ha de pagar pel seu 
manteniment. Tomàs També 
ha avançat que els diners re-
captats permetran imple-
mentar el projecte de rehabi-
litació i l’ampliació del 
cementiri.  Cinta Bonet.

Amposta puja l’IBI 
i crea una nova taxa 
del cementiri

Una imatge del cementiri d’Amposta. // C21.

G.M.
SANT CARLES D ELA RÀPITA

 Caparrós diu que l’obra és imprescindible i que la 
pilota està ‘encallada’ a la teulada de Territori

 La plataforma veïnal reclama celeritat a la 
Generalitat per un tràmit que ja acumula 11 anys

La plataforma de la carretera de la Vergonya. // C21.
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La portaveu de Padesa va ad-
metre el 23 d’octubre pro-
blemes de comunicació en la 
gestió d’una crisi que ja havia 
acumulat 344 positius de co-
ronavirus entre els 1.115 treba-
lladors de les seues plantes de 
Roquetes i Amposta. L’endemà 
de la primera compareixença 
pública de l’empresa des de 
l’esclat de la crisi, Eva Aban-
céns va voler deixar clar que 
havien actuat sempre seguint 
les directrius que els marcava 
el Departament de Salut. Però 
va admetre que va ser un error 
deixar la comunicació externa 
també en mans del govern: “El 
primer error que hem d’assu-
mir és que hi ha hagut una fal-
ta de comunicació per part de 
l’empresa, perquè vam decidir 
dedicar-nos en exclusiva a la 
contenció del brot, i delegar 
aquestes feines en el gabinet de 
comunicació de Salut”. “Potser 
Padesa hauria d’haver sortit 
abans a donar explicacions, per 
evitar tota aquesta rumorolo-
gia que ha nascut al voltant del 
brot”, va afegir-hi Abancéns 
durant una entrevista a Ca-
nal 21 Ebre. “Les mesures que 
s’han aplicat eren les idònies 
en el moment del brot. A partir 
que coneixem com evoluciona 
el virus i les cadenes de contagi, 
van sorgint noves mesures per 
afavorir la contenció. Però en 
tot moment es van aplicar les 
mesures que ens indicava Salut, 
i que eren les més adients en 
cada moment”, va assenyalar. 
Abancéns va lamentar la rumo-
rologia i els atacs que ha rebut 
l’empresa, sobretot a través de 
les xarxes socials. També les 
demandes de tancament que 

han arribat des de partits com 
la CUP, però també des de par-
ticulars que han comparat el 
tracte rebut per Padesa amb la 
clausura d’altres negocis, com 
bars i restaurants. “Nosaltres 
entenem que la societat està 
angoixada, tots estem cansats 
d’aquesta situació, que és molt 
dura per a tothom, però també 
per a Padesa. I tancar una em-
presa no sempre és la solució”, 
va dir. “Hem de ser empàtics i 
tots entenem que la situació és 
duríssima. Però que no focalit-
zem la ira en una empresa que 
fa el que que s’acorda amb Sa-
nitat, i que implementa les me-
sures que considerem més ade-
quades”, va demanar.Abancéns 
encara va anar més enllà: “Ens 
preocupem pels treballadors i 
per la salut, però som un sector 
essencial, que no ha tancat des 
de l’inici de la pandèmia. Quan 
hi ha havia moltes persones in-
fectades i un risc real de sortir 
al carrer, nosaltres anàvem a 
treballar”.
La portaveu també va remarcar 
que Padesa va informar els seus 
treballadors dels onze cribrat-
ges que s’havien fet, així com 
dels positius i contactes que ha-
vien de quedar-se en aïllament. 
Per tant, va assegurar que la co-
municació interna ha sigut la 
correcta. “Potser en la comuni-
cació externa hauríem d’haver 
fet una pas endavant, i no dele-
gar tant les funcions en el De-
partament de Salut, quan ens 
centràvem tant de manera úni-
ca i exclusiva en controlar el 
brot i garantir la salut dels tre-
balladors”, va reiterar. 

L’IMPACTE DEL CORONAVIRUS

Padesa defensa el seu pla anti-covid
 L’empresa responsabilitza Salut d’una mala 

comunicació externa de la crisi a les seues plantes
 La companyia avícola rebutja les demandes de 

tancament perquè són una empresa ‘essencial’

La compareixença de la portaveu de Padesa va generar expectació mediàtica. // A. PASCUAL.

Gustau Moreno
TORTOSA

S
SOCIETAT

LA PRESIDENTA del grup parla-
mentari de Catalunya en Comú Po-
dem, Jéssica Albiach, va demanar al 
vicepresident Pere Aragonès “me-
sures més contundents, amb recur-
sos econòmics suficients”, per atu-
rar la pandèmia del coronavirus. 
Durant la seua intervenció al Parla-

ment, Albiach va tornar a citar el 
cas de l’escorxador de Padesa, quan 
va reclamar-li al vicepresident en 
funcions depresident més mesures 
davant de la covid-19. El 2 d’octubre, 
des de Tortosa, Albiach també ha-
vai dit que el que estava passant a 
Padesa era “una anomalia”.  G.M.

Albiach cita Padesa al Parlament

Eva Abancéns: ‘Al final, Padesa no 
és ningú sense els seus treballadors’
Eva Abancéns també va remarcar que dins 
de l’empresa es va fer tot el possible per 
evitar el contagi entre companys a partir 
del 12 de març, amb una sèrie de mesures 
que Padesa va pactar amb Salut. Unes me-
sures que s’han anat ampliant, modificant 
o endurint al llarg de la pandèmia, incloses 
la formació i implantació de mediadors 
covid, per establir grups estables i trencar 
cadenes de contagi. De fet, va dir que con-
tinuaran fent tot el que calgui perquè “al 
final, Padesa no és ningú sense els seus tre-
balladors, i l’obligació és protegir la seua 
salut i la de les seues famílies”. Finalment, 
Abancéns també va recordar que Padesa 
ha fet més de dos PCR per persona, i que 
això els havia permès detectar 274 positius 
sense símptomes. Des de l’inici de la pan-

dèmia, havien tingut 70 positius amb símp-
tomes: 67 a Roquetes i tres a Amposta.
Per la seua banda, l’alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs, va demanar a la ciutadania 
que no es criminalitze a Padesa perquè 
qualsevol empresa, tard o d’hora, es pot 
veure afectada per un brot de covid-19. 
Tomàs va dir que calia fugir de guerres i 
treballar tots plegats per vèncer el virus. 
L’alcalde també va demanar calma davant 
del nou brot a la planta de Padesa a la capi-
tal del Motntsià, i va remarcar que tant Sa-
lut com l’empresa abordarien diferents 
mesures per controlar-lo. Tomàs va re-
conèixer que el contagi en una planta 
d’aquestes dimensions era si més no espe-
rable, tot i que va insistir que l’empresa 
complia amb les mesures de seguretat.   
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Els partits d’esquerres i els sindicats 
qüestionen la gestió dels brots a Padesa

La CUP de Tortosa ha sigut el 
partit que d’una manera més 
contundent ha denunciat una 
mala gestió del brot de covid-19 
a Padesa. El 8 d’octubre, des de 
davant de l’aparcament de la 
planta de Roquetes, la CUP va 
criticar que no es tanqués l’em-
presa davant l’increment de ca-
sos positius, i va exigir mesures 
més estrictes per garantir la se-
guretat dels treballadors. Així, 
el portaveu de la CUP Tortosa, 
Sergi Arnau, va afirmar que la 
“irresponsabilitat” va portar 
a una situació de restriccions 
per a la població de Tortosa, 
Roquetes i Amposta, amb una 
greu afectació per al petit co-
merç i la restauració. Des de la 
CUP van defensar que la plan-
ta s’hauria d’haver tancat, per 
evitar l’increment de contagis 
al Baix Ebre i al Montsià. 
A més a més, Arnau va lamen-
tar que novament es prioritzés 
l’economia a la salut de les per-
sones. Des de la CUP van reite-
rar, doncs, que l’administració 
havia d’aplicar mesures més 
estrictes, i que calia realitzar 
inspeccions de Treball a la ma-
teixa empresa.
Per la seua banda, la presi-
denta de Catalunya En Comú 
Podem, Jessica Albiach, va re-
clamar el 2 d’octubre, des de 
Tortosa, més inspeccions a les 
empreses, per frenar la pan-
dèmia. Després de reunir-se 
amb representants sindicals a 
les Terres de l’Ebre, Albiach va 
manifestar la seua preocupa-

ció pel brot de Padesa, i tam-
bé pel possible impacte que 
la covid-19 pogués tenir en la 
campanya del cítrics, després 
del que va passar amb els tem-
porers a Lleida. “Hem de veure 
què està passant amb els pro-
tocols, si s’han de reformular, 
i intensificar les inspeccions, 
perquè alguna cosa està fallant. 
És una anomalia que gairebé 
la meitat de la plantilla estiga 
contagiada”, va dir Albich en 
referència a Padesa. 
A banda, també el senador i 
primer secretari del PSC, Ma-
nel de la Vega, va dir que Salut 
havia actuat “tard i malament” 
amb el brot de Padesa. El 16 
d’octubre, des de davant del 
CAP El Temple de Tortosa, 
De la Vega va vincular la crisi 
de Padesa amb el fet que hi ha-
guessen 46 grups escolars con-
finats al Baix Ebre. 
Per una altra part, la portaveu 
de Junts a les Terres de l’Ebre, 
Mònica Sales, va afirmar que, si 
era necessari per frenar els 
contagis de coronavirus, cal-
dria tancar temporalment les 
plantes de Padesa.  “Penso que 
una solució per tallar d’arrel el 
problema de Padesa seria esta, 
i després aportar-hi totes les 
mesures i totes les ajudes que 
puga necessitar l’empresa, com 
també les que puga necessitar 
el sector de la restauració, per 
exemple”, va asseyalar la dipu-
tada jesusenca. 

La roda de premsa de la CUP Tortosa davant de la planta de Padesa. // CEDIDA.

Padesa no convenç la UGT de l’Ebre

Les explicacions de Padesa no han con-
vençut la UGT. Durant una entrevista a 
Canal 21 Ebre, Valentí Marín no va donar 
per bons els arguments de Padesa, sobre la 
gestió dels brots de coronavirus a les seu-
es plantes de Roquetes i Amposta. “Que 
Padesa surti dient que la seva gestió ha es-
tat impecable…”, va dir Marín. “S’han fet 
les coses a mesura que han anat passant. I 
el que sí espero és que s’hagi après de les 
coses que ja s’han fet malament”, va afe-
gir-hi. “Per tant, intentem fer bé les coses i 
no fotre’ns les culpes els uns als altres. Re-
coneixem els errors, perquè n’hi ha hagut. 
Estic segur que Padesa n’ha fet, que Salut 
n’ha fet, i no sé si també Sanitat Animal”, 
va apuntar. De fet, Marín va preguntar-se 
quina ha estat l’actuació del Departament 
d’Agricultura, a través de Sanitat Animal. 

Segons va dir, els seus responsables van vi-
sitar les plantes i van decidir no tancar-les.
En este punt, Marín va voler remarcar que 
el protocol pactat amb el Departament de 
Salut va anar variant. “Aquest protocol va 
anar variant. El 23 de setembre les direc-
trius de Salut deien que un treballador, 
fins que no sabés els resultats de la PCR, 
havia de tornar a la feina”, va assenyalar. 
“Al cap d’una setmana, ja no. Per què? 
Doncs perquè va anar gent a treballar que, 
evidentment, al cap de dos dies els van dir 
que eren positius. I per molt que es vigilés, 
doncs era més fàcil que algú es contagiés 
per aquesta persona que havia d’estar con-
finada”, va concloure Marín.
Per la seua banda, també CCOO ha qües-
tionat l’actuació de Padesa, que va dir que 
estudiava portar a Inspecció de Treball.  

G.M.
TORTOSA
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Al·legacions de la PDE al nou pla hidrològic

Reconèixer els problemes de 
regressió i subsidència del del-
ta de l’Ebre, que els científics 
han constatat des de fa dèca-
des, per posar-hi solucions es-
tructurals, a llarg termini. Per 
això, la Plataforma en Defensa 
de l’Ebre (PDE) reclama que 
la revisió del Pla Hidrogràfic 
de la Conca de l’Ebre per al 
període 2021-2027 assumeixi 
aquest plantejament, després 

de constatar que l’Esquema 
de Temes Importants (ETI) 
sobre el que de basar la plani-
ficació qüestioni obertament 
aquestes amenaces. El mo-
viment social va presentar el 
28 d’octubre les seves al·lega-
cions a l’ETI: defensen la ne-
cessitat de capgirar la política 
d’aigües i convertir les aporta-
cions de cabals i sediments al 
tram final del riu en una prio-
ritat per salvar el Delta.
El contingut de la fitxa novena 
de l’ETI ha causat una espe-
cial estupefacció a la PDE. 

“No reflecteixen que el Delta 
té un problema greu de subsi-
dència –i regressió-: segons 
ells és una cosa que s’ha de de-
mostrar, que no queda clar, 
que s’han de fer més estudis i 
nosaltres considerem que això 
és greu. Si no reconeixen el 
problema no faran res per so-
lucionar-lo”, va argumentar la 
portaveu de la PDE, Matilde 
Font. De fet, aquesta és la línia 
principal de les al·legacions 
presentades a l’oficina del De-
partament de Territori i Soste-
nibilitat, a Amposta.  

La Plataforma en Defensa de 
l’Ebre (PDE) ha reclamat un 
“Pacte per l’Ebre” per retor-
nar, de manera programada i 
consensuada, els cabals del 
riu gestionats pel Consorci 
d’Aigües de Tarragona (CAT). 
Ho va acordar en l’assemblea 
informativa que es va celebrar 
el 3 d’octubre a Tortosa. Tam-
bé va aprovar demanar a les 
administracions que liderin 
les al·legacions contra el Pla 
Hidrològic de Conca per sal-
vaguardar el delta. En pa-
ral·lel, l’entitat va denunciar 
que les Terres de l’Ebre no 

són “prioritàries” pels gover-
ns català i espanyol, ja que fa 
dinou anys que esperen la re-
dacció del Pla Integral de Pro-
tecció del Delta. A més, des de 
la PDE van assenyalar  que 
l’any 2021 serà “conflictiu”, 
per l’aprovació del Pla Hi-
drològic de la Conca de l’Ebre, 
i que per tant ja tenen prevista 
la convocatòria de mobilitza-
cions.   G.M.

Reclamen un ‘Pacte 
per l’Ebre’ per fer 
tornar cabals del CAT

Un moment de l’assemblea de la PDE. // ACN.

ACN
AMPOSTA

 El moviment antitransvasament reclama que es 
reconeguin els problemes ambientals del Delta

 Alerten que l’Esquema de Temes Importants 
del pla no ha inclòs la regressió ni la subsidència

La PDE va portar les al·legacions a Territori. // ACN.

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Novembre 2020 // 21cop d’ull

En les darreres setmanes, 
més administracions i institu-
cions han fet costat al projec-
te Emma, per a la investigació 
del càncer de mama a les Te-
rres de l’Ebre. Per exemple, 
la Lliga Contra el Càncer de 
les Comarques de Tarragona i 
les Terres de l’Ebre destinarà 
30.000 euros en tres anys al 
projecte Emma. L’acord es va 
donar a conèixer e passat di-
lluns 19 d’octubre, en el marc 

del Dia Internacional del Càn-
cer de Mama i amb una crida 
a la ciutadania a implicar-se 
en projectes de recerca com 
aquest.  El delegat de la Lliga 
Contra el Càncer a les Terres 
de l’Ebre, Francesc Vallespí, va 
posar en valor la tasca de la Lli-
ga en aquests darrers 27 anys, 
però també la importància de 
la recerca per lluitar contra la 
malaltia i aconseguir la màxi-
ma supervivència. 
L’impulsor i coordinador del 
projecte Emma, Carlos López, 
va agrair a la Lliga haver cregut 
en el projecte des del minut 

zero, i també la seva aportació 
econòmica. El gerent territorial 
de l’ICS a les Terres de l’Ebre, 
Carlos Tobar, també va fer una 
crida a la societat civil a impli-
car-se en investigacions com la 
del projecte Emma. Al conjunt 
de la demarcació de Tarragona, 
cada any es diagnostiquen al 
voltant de 500 nous casos de 
càncer de mama. 

Establir al delta de l’Ebre una 
plataforma multidisciplinària 
de generació i transmissió 
de coneixement que abordi 
de manera global les amena-
ces, els reptes i les oportuni-
tats, tant presents com futurs. 
Aquest és l’objectiu de la pro-
posta de Pla estratègic de re-
cerca i coneixement al delta de 
l’Ebre que ha presentat l’Ins-
titut de Recerca i Tecnologia 
Agroalimentàries (IRTA) a les 
autoritats i organismes que 
van participar en la “II Taula 
Institucional de l’IRTA a les 
Terres de l’Ebre”. En la troba-
da, el delegat institucional de 
l’IRTA a l’Ebre, José Miguel 

Campos, va explicar que amb 
el Pla es vol “conèixer millor 
l’estat del Delta i la seva evolu-
ció per millorar-ne la gestió”. 
Campos va insistir en què cal 
donar resposta als nous reptes 

a què fa front el Delta, com la 
regressió, les espècies invaso-
res o la pressió associada a un 
ús intensiu del territori.
Entre d’altres actuacions, es 
proposa millorar els sistemes 

de producció de mol·luscs bi-
valves produint una llavor lo-
cal, així com l’estat de conser-
vació d’espècies amenaçades 
com el fartet o l’espinós. 
Quant a l’arròs, l’especialista 
de l’IRTA, Mar Català, va afir-
mar que se seguirà treballant 
per posar en valor els arros-
sars com a aiguamolls d’alt 
valor natural, i per adaptar-los 
als nous reptes que plante-
ja l’emergència climàtica. La 
proposta es presentarà i de-
batrà amb els diversos agents 
del territori per tal tenir un 
pla definitiu i consensuat, que 
s’espera tenir a finals d’any.

Manifest conservacionista
D’altra banda, organitzacions 
ambientals i conservacionis-
tes han signat un manifest en 

què demanen solucions “basa-
des en la natura” per mante-
nir la “sostenibilitat física” de 
la barra del Trabucador. Una 
setantena d’entitats, científics 
i acadèmics apunten que les 
accions d’enginyeria que s’han 
aplicat per fixar i augmentar la 
rigidesa de la barra davant de 
fenòmens meteorològics ex-
trems, com el Glòria, “han fra-
cassat i són la pitjor solució”.
Al manifest proposen que 
s’apliquin mesures per aprofi-
tar “de forma intel·ligent, 
l’energia i sediments que apor-
ta el dinamisme intrínsec del 
Delta”, i que “el transport 
transversal” de sorres que es 
produeix en els forts tempo-
rals “és imprescindible” per 
poder garantir l’amplada del 
Trabucador. 

Cinta Bonet
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Cinta Bonet
TORTOSA

RECERCA

L’entrega del primer xec al projecte Emma. // CEDIDA.

Una imatge de la jornada de l’IRTA. // CEDIDA.

El projecte Emma continua sumant adhesions

L’IRTA proposa un pla estratègic 
al Delta per fer-lo més sostenible
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L’ACUMULACIÓ de mocs 
a l’oïda pot general proble-
mes de diferent gravetat, ja 
que els mocs poden provo-
car una otitis d’oïda mitja, o 
també anomenada otitis se-
cretora.Però, què produeix 
els mocs a l’oïda?

NORMALMENT, els mocs 
a l’oïda es produeixen per 
infeccions víriques, tals com 
grips i constipats. En molts 
casos, és la pròpia oïda qui 
genera aquesta mucositat. 

EN ALTRES casos, el que 
passa és que les oïdes no 
drenen correctament, i el 
moc és queda a dintre. En 
aquest cas, hi ha risc de què 
s’infecti; per la quals cosa, 
caldrà que prendre determi-
nades tipus de mesures. 

HAN DE TENIR una es-
pecial precaució les perso-

nes al·lèrgiques i aquelles 
que són propenses a consti-
par-se, ja que generen més 
mucositat. 

QUINS SÍMPTOMES pro-
dueixen els mocs a l’oïda? 

Principalment: 
-Sensació de taponament de 
les oïdes.
-Pèrdua de l’audició (aques-
ta no és crònica, simplement 
es deguda a l’obstrucció de 
l’oïda). 
-Vertigen. 
-Picor o dolor. 
-Infecció.
-Acúfens.

COM S’ELIMINEN els 
mocs de l’oïda? 

ELIMINAR l’acumulació 
de mocs de l’oïda és una fei-
na que només ho pot fer el 
personal qualificat, i nor-
malment ho realitzen de les 
següents formes. 

-A TRAVÉS de medica-
ment. Quan es tracta pro-
cessos gripals i al·lèrgies, els 
metges recepten medicació 
per tal de descongestionar 
les vies respiratòries. 

-COL·LOCACIÓ d’un dre-
natge. Quan el propi cos no 
és capaç d’eliminar la muco-

sitat, l’otorrino col·loca un 
tub a la membrana timpàni-
ca, per tal que el fluid pugui 
drenar a través d’ell. 

-CIRURGIA. Hi ha cops 
que és necessari realitzar 
cirurgia, per tal de corregir 
l’obstrucció que impedeix el 
drenatge natural. 

EN CAS QUE que tingueu 

alguns del símptomes des-
crits, i si penseu que podeu 
tenir mucositat a l’oïda, us 
recomanen que busqueu 
ajuda professional. A, Cen-
tre Òptic l’Esguard podem 
realitzar una timpanometria 
per valorar el correcte fun-
cionament de l’oïda mitjana, 
i en cas de sospita derivar a 
l’otorrino per tal de fer una 
bona prevenció. 
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Si tens tos... Prepara’t un xarop de ceba

Com combatre els mocs de l’oïda?

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

A QUÈ FA OLOR la tardor? 
L’agradable olor de fulles 
seques i humitat, per a al-
guns, és el millor d’aquesta 
estació. Encara que hi ha 
altres persones a les quals 
no els sembla tan agradable. 
Mai plou a gust de tothom. 
L’arribada d’aquesta estació 
pot arribar a ser un proble-
ma per als que són suscep-
tibles als canvis de tempe-
ratura. La humitat, el vent, i 
fins i tot les emissions d’al-
guns tipus d’arbres i plantes 
que poden causar problemes 
respiratoris (al·lèrgies).

DURANT AQUESTA tem-
porada hem de protegir-nos 
davant el descens de les 
temperatures, la pluja i el 
vent, per tal d’evitar que 
aquests problemes perdurin 
fins al final de l’hivern. Les 
temperatures durant la tar-
dor ens recorden la calor de 
l’estiu durant el dia i al fred 
de l’hivern que treu el cap a 
la tarda; amb aquests canvis 
meteorològics, no hi ha cos 
que no es ressenti. La dis-
minució de la temperatura, 
la baixa humitat i, en moltes 
ocasions, l’alt nivell de con-
taminació són factors que 

afavoreixen l’augment de les 
malalties respiratòries i so-
bretot l’aparició de la tos.

LA TOS no és dolenta i té la 
seva raó de ser. És un meca-
nisme de defensa del nostre 
cos mitjançant el qual són 
expulsats a l’exterior, junta-
ment amb la mucositat, els 
gèrmens i la pols que entren 
al cos quan respirem.  Si la 
tos és productiva, és a dir, fa 
que la mucositat es mogui, 
no haurem de tractar-la, a 
no ser que sigui molt mo-
lesta i no ens deixi dormir; 
però haurem de procurar 
tossir per a arrencar el moc 
i que no s’adhereixi o es faci 
crònic. Generalment, podem 
diferenciar entre una tos ex-
pectorant i una tos seca. La 
tos expectorant es produeix 
per moure la mucositat i 
aconseguir embolicar els vi-
rus o les bacteris per a poder 
expulsar-los el més ràpid 
possible; mentre que la tos 

seca es produeix en el mo-
ment en què les vies respi-
ratòries estan irritades però 
no hi ha mucositat.

LA TOS podem optar per 
a tractar-la durant la nit, 
que és el moment que més 
molèsties causa, i durant el 
dia, intentar que la tos com-
pleixi la seva funció expec-
torant. Existeixen múltiples 
medicaments per a cada ti-
pus de tos, però també exis-
teixen múltiples remeis na-
turals que ens poder ajudar 
a calmar i disminuir la tos, i 
un d’ells és el xarop de ceba.

INGREDIENTS:
• Una ceba grossa, tallada a 
grills.
• 8 cullerades de sucre mo-
reno de canya
• 1 cullerada de mel
• El suc d’una llimona
• Opcional: afegir una mica 
d’aigua i/o gingebre.

ELABORACIÓ: En un pot 
que es pugui tapar bé hi po-
sem la ceba tallada a trossets 
petits, el sucre de canya, la 
mel i el suc de llimona. El 
tapem i el sacsegem com si 
féssim un batut, per dissol-
dre bé el sucre i la mel amb 
el suc. Deixem el xarop re-
posar tota la nit perquè el 
suc de llimona i els sucres 
vagin absorbint tot el suc de 
la ceba. L’endemà, el tornem 
a sacsejar i ja el podem co-
lar per prendre (va bé colar 
només la quantitat que s’ha 
de beure per tal de deixar el 
xarop barrejat amb la ceba). 
Podem pendre una cullerada 
sopera del xarop cada 6 ho-
res i veurem com, poc a poc, 
la tos va dismimuïnt d’in-
tensitat, fins que fa desapa-
reixent.

PER QUÈ aquests ingre-
dients? La ceba és un anti-
biòtic molt potent, ja que té 
moltes substàncies sofrades, 
és diürètica, antiinflama-
tòria, expectorant, analgèsi-
ca i antireumàtica. La llimo-
na té molta vitamina C i a 
més augmenta les defenses. 
Aquesta fruita també és un 
bon netejador per l’organis-

me, ajuda a depurar el fetge i 
el ronyó. La mel és antibiòti-
ca i accelera la cicatrització 
de les ferides. A part 
d’aquests tres elements, la 
natura ens ofereix una gran 
farmaciola: farigola, equinà-
cia, gingebre, saüc.... Però la 
millor solució per passar la 
tos, una grip o un refredat, a 
part de remeis naturals, que 
sempre ajuden… és fer cas al 
que deien les nostres iaies: 
la millor medicina quan tens 
tos i no et trobes gaire bé, és 
el “xarop de llençols”. Repo-
sar, beure molta aigua i 
deixar que el cos descansi. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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L’ASSEMBLEA general del Consor-
ci d’Aigües de Tarragona ha apro-
vat els pressupostos de 2021 per un 
import de 38,53 milions d’euros. Els 
comptes preveuen una inversió de 
14,9 milions d’euros en projectes per 
millorar la capacitat de regulació, 
la seguretat, la qualitat de l’aigua i 
garantir el subministrament. Es pre-

veu, entre d’altres, millorar la segu-
retat de les instal·lacions del CAT i 
soterrar diferents trams aeris de la 
conducció amb una inversió de 7,2 
MEUR. El preu de la tarifa mitjana 
d’aigua consumida baixa per setè 
any consecutiu. Serà de 0,5243 eu-
ros per metre cúbic, una reducció del 
3,34%.   C.B.

El CAT aprova un pressupost de 38 milions per al 2021

El nou espai de formació 
CoEbreLab 5G Rural es va 
presentar el passat dimecres 
21 d’octubre al Centre d’Em-
preses de Flix. El projecte —
gestionat pel Consell Comar-
cal de la Ribera d’Ebre amb 
la col·laboració de l’Ajunta-
ment— servirà per analitzar 
els efectes i les potencialitats 
de la tecnologia 5G, la cin-
quena generació de tecno-
logies de telefonia mòbi i la 
successora de la banda 4G, en 
els principals sectors socioe-
conòmics del territori. A més, 
serà un espai de divulgació 
dels beneficis que la tecno-
logia mòbil del futur entre la 
societat. S’han programat ta-
llers sobre experiències simi-
lars a altres zones de l’Estat 
espanyol i d’arreu d’Europa, 
sobre aplicacions del 5G en la 
intel·ligència artificial, en la 
gestió del ‘big data’, en tipo-
logies d’instal·lacions, o en el 
sector de la salut, entre altres.
“La primera acció de forma-
ció està prevista per al mes 
de novembre. Es tracta d’un 
workshop o taller tecnològic 
on intervindran agents de la 
‘quàdruple hèlix’: les empre-
ses, l’administració pública, 
la universitat i la ciutadania”, 
ha dit Gemma Carim, presi-
denta del Consell Comarcal 
de la Ribera d’Ebre. Els cur-
sos estaran dedicats a tre-
ballar relacions i possibles 
projectes pilot d’aplicació de 
la tecnologia 5G a l’entorn ru-
ral català amb la participació 
d’experts, empreses, agents 
econòmics i ciutadania de les 
Terres de l’Ebre. “Paral·lela-
ment també s’ha començat 
a treballar per implicar als 

professors de secundària i 
arribar a l’alumnat del terri-
tori, perquè és una taca d’oli 
que s’ha d’eixamplar a totes 
les activitats quotidianes”, ha 
afegit Carim.
Per la seua banda, l’alcalde 
de Flix, Francesc Barbero, ha 
recordat que “el 5G és una re-
volució que avança molt més 
ràpid del que sembla i cal es-
tar orgullós que la comarca 
s’hagi posicionat a primera 
línia d’una de les grans re-
volucions que venen”. “La 
tecnologia 5G serà una tec-
nologia transversal que s’im-
plementarà a tots els teixits 
econòmics i socials, com ho 

va ser en el seu dia internet. 
I per tant, les possibilitats de 
formació són immenses”, ha 
recalcat Barbero.
El Consell Comarcal de la Ri-
bera d’Ebre gestionarà el nou 
centre de formació CoEbre-
Lab 5G Rural de Flix. La ini-
ciativa s’enquadra en el marc 
de l’estratègia d’Àrees 5G, im-
pulsada pel Departament de 
Polítiques Digitals de la Ge-
neralitat de Catalunya, Fun-
dació I2CAT i Fundació Mo-
bile World Capital Barcelona. 
El Consell Comarcal ja comp-
ta amb un conveni de col·la-
boració amb l’Ajuntament de 
Flix per dur a terme activitats 

de dinamització econòmi-
ca al seu centre d’empreses i 
es pretén actualitzar-se amb 
este projecte d’abast ebrenc. 
Amb este nou espai, Flix és la 
tercera població on es progra-
maran accions i activitats del 
projecte, conjuntament amb 
la nau del Consorci del Mo-
lló de Móra la Nova i Tivissa 
i la seu del Consell Comarcal 
de la Ribera d’Ebre a Móra 
d’Ebre. 

L’Ajuntament de Godall, 
amb coordinació amb 
l’Associació de Caçadors 
Sant Salvador, han incor-
porat un servei de guar-
da al terme municipal. 
L’agricultura és el prin-
cipal motor del munici-
pi, i la pagesia s’ha trobat 
sempre desprotegida. En 
el context actual de crisi 
econòmica derivat de la 
pandèmia, s’han incre-
mentat els robatoris al 
conreu, sobretot furts de 
garrofes, olives i amet-
lles. El guarda de camp 
vigilarà les finques i les 
casetes tots els dies de 
l’any, en una iniciativa 
que “respon a les neces-
sitats reals” que pateixen 
els veïns i veïnes de Go-
dall, comenta Laureano 
Torrent, veí del municipi 
i propietari d’una finca.
Des de l’Ajuntament han 
cregut necessari estar al 
costat dels ciutadans, per 
tal d’aconseguir que es 
pugui desenvolupar una 
activitat econòmica digne 
i amb seguretat.  

El CoEbreLab 5G Rural tindrà la seu de 
formació al Centre d’Empreses de Flix

Nou servei 
de guarda 
per evitar 
robatoris 
al camp

Cinta Bonet
FLIX

TECNOLOGIA
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Un moment de la presentació del CoEbreLab 5G Rural. // CEDIDA. 
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Els restauradors surten al carrer

La segona onada de la pandè-
mia no està resultant tan plà-
cida als carrers. Les protestes 
pel tancament del sector de la 

restauració, i també el de les 
esteticistes no han agradat, i 
ja han sigut diverses les pro-
testes i cassolades als carrers 
de municipis de les Terres de 
l’Ebre com Tortosa o Amposta. 
El sector lamenta les formes 
en què la Generalitat ha deci-

dit aplicar les mesures, “amb 
una política de fets consumats, 
sense temps de reacció”. Tam-
bé lamenten la criminalització 
d’un sector que ha complert 
amb totes les mesures de se-
guretat exigides, demanen 
respecte i es mostren escèptics 

amb les ajudes econòmiques 
que s’han promès al sector.
Els professionals de la restau-
ració i les esteticistes també 
denuncien que s’haja tractat el 
conjunt de Catalunya per igual, 
sense tenir en compte les ca-
racterístiques específiques 

quant a distàncies i volum de 
població de cada territori. 

Redacció
FOTOS: JOAQUIM DOMINGO
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Duro: ‘La principal mesura per reactivar 
l’economia és controlar la pandèmia’

L’augment de visitants als 
espais naturals catalans ha 
augmentat considerable-
ment este estiu. En alguns 
com el Parc Natural del 
Delta de l’Ebre van incre-
mentar un 131% a l’agost i 
al Parc Natural dels Ports i 
a Poblet un 100% al juliol. 
Este augment ha portat a 
la Generalitat a impulsar la 
creació d’un grup de treba-
ll que farà una diagnosi de 

cada cas concret i buscarà 
propostes al respecte. Estes 
passarien per la regulació 
de les activitats, incremen-
tar la vigilància amb possi-
bles sancions i una campan-
ya d’educació ambiental. 
Este any, “excepcional i 
atípic” per la Covid-19 s’ha 
traduït en un augment de 
visitants “més desinformats 
i menys respectuós” que 
anteriors temporades, se-
gons la secretaria de Medi 
Ambient i Sostenibilitat.
Al Delta de l’Ebre els visi-
tants al juliol van augmen-

tar un 34% i a l’agost un 
131%. Les pernoctacions 
amb cotxes i autocaravanes 
i l’accés de motocicletes és 
un dels problemes que han 
registrat en este espai na-
tural durant l’estiu. Pel que 
fa al Parc Natural dels 
Ports, en este espai de 
muntanya han registrat un 
increment del 100% de vi-
sitants al juliol i un 91% a 
l’agost comportant una 
massificació en zones de 
bany i un increment nota-
ble de l’afluència als cen-
tres d’informació. 

Controlar la pandèmia del 
coronavirus és la principal 
mesura per a reactivar l’eco-
nomia a les Terres de l’Ebre i 
al conjunt de Catalunya. Així 
ho ha remarcat el director de 
la càtedra d’Economia Local 
i Regional de la URV, Juan 
Antonio Duro. “La principal 
mesura per reactivar l’acti-
vitat econòmica és el control 
de la pandèmia, que no és una 
mesura de política econòmi-
ca, sinó de tipus sanitari”, ha 
afegit, abans de sentenciar: 
“Sense això, poca cosa es pot 
fer”. Durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre, Duro també 
ha afirmat que el tancament 
durant quinze dies de bars 

i restaurants serà “molt do-
lent” per a l’economia. Així, 
ha recordat que es tracta d’un 
sector amb molts professio-
nals autònoms, que són “un 
col·lectiu sensible”. Però tam-
bé ha apuntat que la pandè-
mia és “el veritable limitador 
d’una recuperació econòmica 
més forta”.
Per tot plegat, Duro ha assen-
yalat que és complicat trobar 
un equilibri entre l’aplicació 
mesures sanitàries contra el 
coronavirus i allò que li con-
vé més a l’economia. De fet, 
ha calculat que tancar bars i 
restaurants de tot Catalunya 
durant dues setmanes podria 
tenir un impacte econòmic 
més important que el tanca-
ment de Port Aventura.
Finalment, Duro ha analitzat 
si inversions com el Hard 

Rock a Salou o l’aposta per les 
energies renovables poden 
servir per a reforçar la recu-
peració econòmica al conjunt 
de la demarcació. Però el di-
rector de la càtedra ha insistit 
en el fet que controlar la pan-
dèmia és la principal mesura 
per reactivar l’economia. En 
qualsevol cas, Juan Antonio 
Duro ha defensat la necessitat 
d’atraure a les Terres de l’Ebre 
inversions públiques i priva-
des “per la via de la sostenibi-
litat i de la digitalització”, te-
nint en compte també els 
plans per combatre el despo-
blament de les zones rurals. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Albert Pascual
DELTEBRE

CRISI ECONÒMICA

Tardor al parc natural dels Ports. // ALBERT PASCUAL.

Juan Antonio Duro. // JOAQUIM DOMINGO.

El Delta i els Ports augmenten fins al 130% les visites
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Piñol (UP) demana mesures de xoc i no 
perdre els ajuts europeus pel coronavirus

Unió de Pagesos demana me-
sures de xoc i no perdre els 
ajuts europeus per ajudar a 
l’agricultura a superar la cri-
si de la Covid-19. El Pla de 
Desenvolupament Rural de 
Catalunya (PDR) ja es troba 
gairebé compromès i, si no es 
poden aprofitar els fons no 
gastats per altres autonomies, 
els pagesos catalans no podran 
accedir a nous ajuts. El coordi-
nador d’Unió de Pagesos a les 
Terres de l’Ebre, Miquel Piñol, 
ha assegurat que la solució de-
mana regionalitzar els ajuts.
Ara Brussel·les permet als es-
tats membres concedir sub-
vencions de fins a 7.000 euros 
a pagesos, i de fins a 50.000 
a pimes del sector agrari per 

contrarestar l’impacte de la 
pandèmia. Per tot plegat, Pi-
ñol també ha valorat les de-
mandes del sindicat ASAJA, 
que ha denunciat una falta de 
predisposició del govern ca-
talà per fer arribar els diners 
al sector. Així, ha demanat a 
ASAJA que aprofite la seua 
representació a Madrid per 
pressionar el govern espanyol 
i aconseguir la regionalització 
dels ajuts. A més, Piñol també 
ha lamentat que l’Estat espan-
yol haurà de retornar més de 
70 milions d’euros que la Unió 
de Pagesos havia reclamat per 
atorgar més ajuts a la verema 
en verd.
D’altra banda, Piñol ha dema-
nat que les administracions 
aproven mesures de xoc per 
pal·liar les pèrdues les explo-
tacions agrícoles i ramaderes 
del país, arran de les dificul-

tats del sector de la restaura-
ció i l’hostaleria a causa del 
coronavirus. Sobretot, tenint 
en compte que el Govern de 
l’Estat acaba d’anunciar la sus-
pensió de les regles fiscals i de 
despesa pública per als anys 
2020 i 2021. Piñol ha recordat 
que la pagesia i la ramaderia 
han estat “al peu del canó” 
durant la pandèmia, per abas-
tir d’aliments els mercats i les 
botigues.
D’altra banda, Miquel Piñol ha 
refermat la posició del sindicat 
agrari contra la massificació de 
projectes eòlics i fotovoltaics 
en comarques com la Terra 
Alta o la Ribera d’Ebre. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Manifestació de pagesos. // JOAQUIM DOMINGO.

AGRICULTURA

Els recollidors ocupen des de 
principis d’octubre les finques 
de cítrics d’Alcanar. La campan-
ya de les varietats primeren-
ques ha començat, i com tota 
activitat econòmica, es veu alte-
rada per la Covid-19.
Alcanar és el municipi de Ca-
talunya que més cítrics pro-
dueix, i en conseqüència, que 
més temporers té al camp. És 
per això que l’administració i el 

sector agrari s’han “conjurat” 
per establir uns plans per mi-
nimitzar el risc de propagació 
del virus. Enguany les ‘colles’ 
treballaran en ‘grups bombolla’ 
que no tindran contacte entre 
elles. Un sistema que haurà de 
filar prim per a optimitzar la 
jornada laboral dels temporers i 
evitar el retard en la collita.
Pel que fa als números de la 
campanya, les previsions són 
bones. El mercat està desabas-
tit, i s’espera un preu millor que 
en anys anteriors.
El sector preveu enguany un in-

crement de fins al 25%, i calcula 
posar al mercat 25.000 tones tot 
esperant un increment del con-
sum de taronges i mandarines, 
tant al conjunt d’Espanya com 
als països europeus. Els produc-
tors esperen que la situació sa-
nitària afavorisca un major con-
sum de cítrics, un producte 
molt recomanat en temporada 
de refredats. 

Grups bombolla per garantir la collita citrícola
Albert Pascual
ALCANAR

Colles de treballadors temporers. // ALBERT PASCUAL. 
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El Consell Comarcal del Baix 
Ebre ha adquirit un valuós 
manuscrit dels ‘Col·loquis de 
la Insigne ciutat de Tortosa’, 
de Cristòfol Despuig, escrita 
a mitjan segle XVI en un únic 
exemplar on es descriu l’es-
plendor del Renaixement ca-
talà. El text es va recuperar i 
publicar durant la Renaixença 
i ara l’Arxiu Comarcal del Baix 
Ebre en tindrà un manuscrit, 
probablement el més antic 
que es conserva i que dataria 
del segle XVIII. Només n’hi 
ha un altre a Barcelona. L’obra 
l’ha comprat el Consell Co-
marcal. N’ha pagat 6.000 eu-
ros en una negociació discreta 
amb el seu propietari que ha 
prioritzat que l’obra tornés a 
Tortosa. El manuscrit l’havien 
heretat diverses generacions 
d’una família amb vincles a la 
capital ebrenca.
‘Los Col·loquis de la Insigne 
ciutat de Tortosa’ està datada 
com a obra escrita per Cristò-
fol Despuig el 1557 però l’ori-
ginal es va perdre. El pare je-
suïta Fidel Fita la va publicar 
per primera vegada el 1877, 
durant la Renaixença, a partir 
d’un exemplar manuscrit lo-
calitzat per aquest editor a la 
ciutat de Tortosa. Actualment 
només es coneixia l’existència 
d’un únic manuscrit, a l’Arxiu 
Històric de Barcelona, en què 
s’han basat les darreres edi-
cions crítiques de l’obra, entre 
d’altres la de l’Eulàlia Duran 
de 1981.
La investigació de l’arxiver del 
Baix Ebre, Albert Curto, i tam-
bé “la casualitat”, ha permès 
trobar un segon manuscrit a 
Barcelona que ara ha comprat 

el Consell Comarcal. El seu 
propietari, que vol mantenir 
l’anonimat, va mostrar l’in-
terès per vendre l’obra i fruit 
d’una discreta negociació i de 
la voluntat del venedor perquè 
el manuscrit tornés a Tortosa, 
s’ha pogut tancar la compra 
aquest dimarts per 6.000 eu-
ros.
El manuscrit és “probable-
ment” la còpia més antiga que 
es conserva i s’ha incorporat 
al fons patrimonial de l’Arxiu 
del Baix Ebre, que gestiona 
el Consell Comarcal. Aquesta 
peça emblemàtica podria ser, 
a més a més, el manuscrit que 
el pare Fita va fer servir per 
a portar l’obra a la impremta 
però caldrà un estudi més a 
fons perquè “alguns detalls no 
coincideixen”.
La primera edició dels ‘Col·lo-
quis’ de Fita es va basar en 
un manuscrit que pertanyia 
a la família nobiliària Navás, 
concretament al descendent 
Josep de Salvador. En un in-
ventari de l’arxiu particular de 
la família Piñol Navás de final 
del segle XIX consta l’existèn-
cia del document, tot i que en 
un inventari posterior (1925) 
ja no hi figura i podria ser el 
que ha adquirit ara el Consell 
Comarcal.
Un dels detalls que ratificaria 
aquesta sospita és que la ver-
sió d’Eulàlia Duran basada en 
el manuscrit de l’Arxiu de Bar-
celona, resol que el pare Fita 
va confondre el nom d’un dels 
personatges. Fita va donar el 
nom de Livio a un dels cava-
llers però Duran va considerar 
que era un error perquè al ma-
nuscrit que ella va fer servir i 
que fins ara era l’únic que es 
coneixia, se l’anomena Lucio. 
El text que ara té l’Arxiu del 
Baix Ebre corrobora que el 

nom original del cavaller és 
Livio.
“Ho hem d’acabar d’estudiar 
i caldrà precisar-ho amb una 
anàlisi detallada del manus-
crit però el fet que existisquen 
ara dues còpies conegudes, ja 
de per si, denota la importàn-
cia que té. Si acabem definint 
que és el manuscrit en què es 
va basar el pare fidel Fita per 
fer la primera edició del 1877, 
molt millor”, ha destacat Cur-
to. La còpia de l’Arxiu de Bar-
celona està malmesa i li falten 
les primeres pàgines i caldrà 
estudiar també si els propie-
taris d’aquests dos manuscrits 
estaven emparentats.
L’obra de Despuig es va fer en 
clandestinitat perquè tractava 
aspectes “políticament inco-
rrectes” a l’època i no hauria 

passat la censura del papat 
però va circular en ambients 
intel·lectuals de l’època. “No 
sabem quantes obres manus-
crites hi havia”, ha apuntat 
l’arxiver. “Ara sabem que se-
gur, dues, sí”, ha afegit.
El manuscrit consta de 308 
pàgines, conté un índex dels 
sis col·loquis que formen 
l’obra i un altre índex temàtic, 
que fa referència als aspectes 
més notables que recull l’obra. 
“La lletra i les glosses escrites 
al marge de l’exemplar ens fan 
pensar que aquesta còpia data 
de la segona meitat del segle 
XVIII”, ha explicat el director 
de l’Arxiu Comarcal del Baix 
Ebre.
Curto ha apuntat que l’índex 
temàtic que té el manuscrit a 
la part final denota la “impor-

tància, l’interès i el caràcter 
pràctic” que tenia l’obra en la 
seua època. Aquest exemplar 
també incorpora uns llibrets 
cosits amb la traducció al cas-
tellà del primer col·loqui. “Hi 
ha una part que és com un 
esborrany i l’altre com passat 
a net. Si estem parlant del se-
gle XVIII, és destacat que hi 
hagués interès per traduir-lo 
al castellà, que era la llengua 
imperant en aquell moment”, 
ha explicat l’arxiver. “Està clar 
que l’anàlisi que se’n farà les 
pròximes setmanes donarà de 
si”, ha afegit. 

LA PANDÈMIA ha obligat a adap-
tar la quinzena edició de les Jornades 
de Lletres Ebrenques que enguany 
s’ha centrat en la memòria històrica 
i el paper de la dona en la literatu-
ra. Unes jornades on s’ha reconegut 
la trajectòria cultural a l’escriptora i 
professora Maria Josep Margalef.

En la cita tradicional ampostina 
d’enguany s’ha adaptat a les cir-
cumstàncies actuals derivades de 
la pandèmia i molts dels actes s’han 
realitzat en un nou emplaçament 
amb activitats de petit format, do-
nant més presència als autors del 
territori.  J.D.

XV Jornades de les Lletres Ebrenques

HISTÒRIA

El Baix Ebre adquireix un manuscrit dels 
‘Col·loquis’ de Despuig del segle XVIII

Manuscrit dels ‘Col·loquis’ de Despuig. // CEDIDA.
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Ignasi Blanch: “No em pensava que el 
mural de Berlín duraria 30 anys”

3 d’octubre del 1990. Les 
dues alemanyes sorgides de 
la Segona Guerra Mundial 
es reunificaven – o la de l’est 
s’integrava a la de l’oest, com 
alguns ho interpretarien– 
quatre dècades després. Uns 
dies abans, s’havia estrenat 
un mural de 1.316 metres a 
la cara est del mur que ha-
via simbolitzat la divisió de 
la capital del país, Berlín. 
Més de 100 artistes hi van 
participar, i l’únic represen-
tant de l’Estat va ser un jove 
de Roquetes, Ignasi Blanch. 
Just tres dècades després, 
l’artista mira enrere i se sor-
prèn que l’obra encara siga 
dempeus: “No em pensava 
que duraria 30 anys”. En 
una entrevista a l’ACN, tam-
bé recorda l’ambient “alter-
natiu” i “renovador” de la 
capital alemanya durant els 
80, i creu que el seu carisma 
es manté. Blanch va viure la 
caiguda del mur, el 9 de no-
vembre del 1989, ampliant 
els seus estudis en art a la 
Berlín Occidental. Uns me-
sos després, va veure “publi-
cat a la premsa” l’obertura 
d’una convocatòria pública 
per formar part d’un mural 
que s’havia projectat al mur. 
Era per residents a Berlín 
que hagueren presenciat la 
fi de la paret que dividia els 
dos territoris: “Jo m’apunta-
va a tot, era molt jove, amb 
molta energia i molta il·lu-
sió”. I tres dècades després, 

encara està sorprès que el 
seleccionaren, cosa que con-
sidera “una d’aquelles coses 
boniques de la vida” que 
l’han ajudat a ser “més feliç”.

La Berlín dels 80
Segons ell, la idea de viure a 
Berlín Occidental de finals 
dels 80 el va atraure perquè 
hi havia “col·lectius d’artis-
tes, antimilitaristes, dones 
feministes i homosexuals” 
que creaven un “ambient al-
ternatiu” amb l’objectiu de 
“buscar una societat renova-
dora”. I per ell, tres dècades 
després, la ciutat “segueix 
mantenint aquell carisma”, i 
un ambient “forjat a força de 
promocionar una alternativa 
vinculada a un esperit crea-
tiu” en aquells temps.
Sobre la caiguda del mur, re-
corda “l’emoció” de la gent, 
i “especialment homes plo-
rant”. També el va marcar 
veure alemanys de l’est pas-
sar la frontera per a comprar 
aliments bàsics com taronges 
i plàtans, perquè no n’hi ha-
via a la RDA. Molts ‘trabis’, 
el cotxe icònic de l’Aleman-
ya de l’est, passaven a l’altra 
banda i “tot es barrejava”. 
Els que havien viscut en un 
règim comunista durant 40 
anys tenien “una mirada més 
desconfiada” alhora que vi-
vien el xoc “del capitalisme 
enfront del comunisme”.

‘Parlo d’amor’
Blanch destaca que quan va 
pintar l’obra, ‘Parlo d’amor’, 
creia que seria “efímera” i 
que desapareixeria al cap 

d’unes setmanes o mesos. 
Amb tot, el mural va agafar 
repercussió i es va començar 
a convertir en un símbol de 
la caiguda del mur, fins al 
punt que més de tres milions 
de persones visitaven l’East 
Side Gallery cada any abans 
de la Covid-19.

Pinzells i souvenirs
Tres dècades després del 
‘Parlo d’amor’, l’il·lustrador 
de Roquetes és conscient de 
la transcendència de la seua 
obra i és per això que enca-

ra guarda els pinzells que 
va fer servir per a pintar-la, 
i alguns souvenirs que se’n 
van fer. Estava previst que 
els artistes amb vida que 
van participar en l’East Side 
Gallery es tornaren a reu-
nir en un acte emmarcat en 
els trenta anys del projecte, 
però la pandèmia ho ha im-
pedit. Amb tot, a la portada 
del llibret informatiu dels 
actes que sí que es mantenen 
hi apareix una imatge d’ell i 
l’autor Àngel Burgas tragi-
nant pots de pintura mentre 

Blanch feia el mural.

El futur de l’obra
Sobre el futur de la seua obra 
i del projecte, es mostra con-
fiat que es mantindran dem-
peus i recorda que l’East Side 
Gallery no es pot “malmetre” 
perquè està catalogat com a 
patrimoni monumental ale-
many. Tot i això, Blanch diu 
que la zona s’està “revalo-
rant”, que hi volen fer pisos i 
oficines, i que “l’economia de 
vegades, o sempre, pot més 
que l’art”. 

ACN
ROQUETES 

Ignasi Blanch pintant l’obra ‘Parlo d’amor’ a l’East Side Gallery de Berlín el 1990. // CEDIDA.
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Els arqueòlegs de la URV aca-
baran divendres la segona 
campanya d’excavacions al ja-
ciment dels Malladarets d’Al-
fara de Carles (Baix Ebre), 
descobert el 2014 als peus del 
cim del Penyaflor, al massís 
del Port. El director dels tre-
balls, Marc Fontanet, ha des-
tacat que el poblat “promet 
molt i sobresurt per les seues 
dimensions” però s’està fent 
complicat datar-lo. Les pri-
meres estimacions el situen 
entre els segles VII i VI abans 
de Crist, però no es descarta 
ampliar la cronologia i si-
tuar-lo en un període ante-
rior. De moment, s’han trobat 
elements com una punta de 
fletxa de bronze que dataria 

entre l’Edat del Bronze i la 
Primera Edat del Ferro però 
falten restes ceràmiques que 
permeten ajustar la datació.
El jaciment dels Mallada-
rets d’Alfara es va descobrir 
el 2014. Un Agent Rural va 
trobar per casualitat unes 
peces de ceràmica i es va tro-
bar el poblat, situat entre el 
barranc de la Conca i el de 
la Vall Cervera, just als peus 
del cim del Penyaflor. Això 
indica que tenia “importàn-
cia estratègica” i servia “de 
control d’accés” al Port des 
de la plana de Roquetes. Els 
primers indicis també assen-
yalen que el principal siste-
ma productiu del poblat era 
la ramaderia.
Amb els vestigis recuperats se 
situa entre el segle VII i VI aC, 
però els arqueòlegs no descar-
ten que la seua fundació fos 

en un període anterior. Això 
el convertiria en un dels més 
grans d’aquesta època docu-
mentats al sud Catalunya.
En la segona campanya d’ex-
cavacions els arqueòlegs de 

la URV fan aquest mes d’oc-
tubre, s’han centrat en la 
zona sud del jaciment i s’han 
excavat més de 100 metres 
quadrats. Amb això s’ha deli-
mitat el que sembla un mur i 

alguns habitatges. Una de les 
troballes destacades és una 
eina de bronze semblant a 
una mena d’escarpra, però 
encara se’n desconeix la cro-
nologia i l’ús.  

Dos arqueòlegs treballant al jaciment d’Alfara. // URV.

ACN
ALFARA DE CARLES

Els arqueòlegs estimen que el jaciment 
d’Alfara de Carles és de ‘grans dimensions’
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Arran de les noves mesures de 
restricció de l’activitat i la mo-
bilitat aprovades pel PROCI-
CAT i anunciades pel Govern 
amb l’objectiu de contenir el 
brot epidèmic de la pandè-
mia de COVID-19 al territori 
de Catalunya, la Secretaria 
General de l’Esport i de l’Ac-
tivitat Física va detallar l’afec-
tació que aquestes tenen en el 
sector esportiu i de l’activitat 
física. Se suspèn l’obertura al 
públic de les instal·lacions i els 
equipaments esportius. Com a 
excepció, només podran obrir 
els centres de tecnificació i 
d’alt rendiment esportiu, tant 
de titularitat pública com pri-
vada, i les instal·lacions i equi-
paments esportius que hagin 
d’acollir entrenaments i com-
petició de caire professional, 
estatal i internacional.
S’estableix l’ajornament de 
totes les competicions espor-
tives previstes de ser realit-

zades a Catalunya durant el 
període de vigència d’aquesta 
resolució, a excepció de les 
competicions oficials d’àmbit 
estatal, internacional i profes-
sional, que s’han de celebrar 
sense públic.
Els esportistes professionals 
(quan existeix una relació la-
boral o contractual amb l’en-
titat esportiva o anàloga), els 
esportistes que tenen la quali-
ficació d’esportista d’Alt Nivell 
i d’Alt Rendiment i els assimi-
lats a nivell de l’Estat espanyol 
es poden desplaçar per anar a 
exercir la seva activitat i hau-
ran de dur el certificat auto-
responsable.
Tenen la mateixa consideració 
que els esportistes descrits en 
l’apartat anterior aquelles per-
sones encarregades de desen-
volupar funcions tècniques o 
essencials (entrenadors/es) 
en les sessions d’entrenament, 
així com les que desenvolupen 
tasques relatives al funcio-
nament i manteniment de les 
instal·lacions i equipaments 
esportius.

S’aturen totes les activitats 
extraescolars de caràcter es-
portiu fora del centre educa-
tiu. Només es podran realitzar 
dins les instal·lacions del cen-
tre si es manté el grup bombo-
lla.
Durant el cap de setmana, i 
malgrat el confinament mu-
nicipal decretat, es permet la 
realització d’activitats espor-
tives individuals a l’aire lliure 
entre municipis limítrofs.
Les noves restriccions apro-
vades en una sessió extraor-
dinària del Govern ja han 
entrat en vigor, un cop pu-
blicades al Diari Oficial de 
la Generalitat de Catalunya 
(DOGC), i tindran una vigèn-
cia de 15 dies (van activar-se el 
30 d’octubre).
Per tal de contrarestar l’efecte 
d’aquestes mesures, el Govern 
posarà a disposició dels clubs 
esportius federats una línia de 
suport de 10 milions d’euros 
que s’obrirà per tal de com-
pensar-ne la inactivitat i aju-
dar-los a cobrir els seus costos 
fixes. Aquesta convocatòria 

comptarà amb un sistema de 
fiscalització a posteriori que 
facilitarà la seva ràpida trami-
tació amb l’objectiu que els di-
ners arribin al més ràpid pos-
sible als col·lectius afectats. 

L’ampollera Laia Ballesté i 
el seu equip, l’EDF Logroño, 
van fer història en derrotar a 
l’Athlètic Club a les semifinals 
de la Copa de la Reina dispu-
tades a l’estadi de Las Gaunas. 
Cal destacar que la jugadora 
de les Terres de l’Ebre va dis-
putar tot el partit. El temps 
reglamentari va acabar amb 
empat a zero gols i l’elimina-

tòria es va decidir a la tanda 
de penals, on les riojanes van 
superar el rival per 3-1. El gol 
definitiu el va fer Olga Garcia 
i cal destacar l’actuació de la 
portera Pamela Tajonar, que 
va ser decisiva per a donar 
la victòria definitiva al seu 
equip. Després de passar a la 
final de la competició copera, 
l’EDF Logroño es va assegu-
rar també la presència a la 
Supercopa d’Espanya, que es 
disputarà en format de final 
four. Aquesta competició es 

jugarà a mitjans de gener. Del 
dia 12 fins al 14 es disputaran 
les semifinals, i el dia 16 o el 
17 arribarà l’hora de la gran 
final. Els equips participants 
seran el Barça, l’EDF Logro-
ño, l’Atlètic de Madrid i el Le-
vante.
Posteriorment, a mitjans del 
mes de febrer, l’EDF Logroño 
i el Barça jugaran la final de la 
Copa de la Reina en la que 
Laia Ballesté espera tenir un 
protagonisme destacat per 
seguir fent història. 

El Club Esportiu Amposta va acollir 
un nou torneig del circuit Audi Pà-
del Series amb la participació d’una 
seixantena de parelles, que van fer 
gaudir als espectadors amb juga-
des espectaculars. A la primera ca-
tegoria masculina, els guanyadors 
van ser Carlos Bellés i Jordi Váz-

quez, que van superar a Diego Polo 
i Ivan Ródenas per 6-3 i 7-6.
D’altra banda, dintre la categoria 
de segona femenina, les vencedo-
res van ser Marta Ros i Maria Za-
pata, que es van imposar a Tamara 
Garcia i Paula Bravo per 6-4, 0-6 i 
10-6.   

Vázquez i Bellés vencen a Ulldecona

ESPORTS

Les competicions esportives queden 
ajornades durant quinze dies més

Imatge de la plantilla del FC Ascó. // FACEBOOK FC ASCÓ.

Vicky Maigí
TORTOSA

E
ESPORTS

Redacció
AMPOLLA

Laia Ballesté, a la final de la Copa de la Reina

L’EDF Logroño va fer història amb Laia Ballesté. // CEDIDA.
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A causa de la situació actual i 
com desconeixen si es podrà 
celebrar la tercera edició del 
torneig ‘Petits Herois’ (un 
torneig per recollir beneficis 
per a l’Hospital Sant Joan de 
Déu per la investigació con-
tra el càncer infantil), l’Ava-
tars Academy va promoure 
una iniciativa molt lloable.
Aleix Franch, director es-
portiu dels Avatars, va deci-
dir que aquest any, a la nova 

temporada 20/21, no es fa-
rien mascaretes de l’escola  
personalitzades, sinó que la 
mascareta oficial dels Ava-
tars seria la de #pelsvalents. 
Els beneficis de les masca-
retes aniran exclusivament a 
l’Hospital Sant Joan de Déu 
de Barcelona, per la investi-
gació contra el càncer infan-
til. D’aquesta forma, tots els 
entrenadors i entrenadores 
lluiran la mascareta #pels-
valents en els entrenaments, 
igual que tots els jugadors i 
jugadores dels Avatars. Les 
persones que les vulguin ad-

quirir poden fer la seva co-
manda mitjançant les xarxes 
socials que tenen els Avatars 
Academy (instagram i face-
book). 
D’aquesta forma, un cop més 
els Avatars transmeten els 
seus valors solidaris, apor-
tant el seu granet de sorra 
per tots aquests petits herois. 
Si la situació de la pandèmia 
ho permet, el torneig ‘Petits 
Herois’ es celebraria el pro-
per any, amb el que els bene-
ficis solidaris es sumarien als 
de les mascaretes i sumarien 
una xifra molt important.  

Aina Cid, del CN Amposta, i Virginia 
Díaz, plata a l’Europeu de rem

 La remera ampostina i la seua companya van 
ser segones en la modalitat de dos sense

 El bot espanyol ja està classificat per participar 
el proper any als Jocs Olímpics de Tòquio

Aina Cid, del Club Nàutic 
Amposta, i Virginia Díaz van 
guanyar la medalla de plata 
a la modalitat de dos sense 
de l’Europeu absolut de rem 
que es va celebrar a Poznan, 
Polònia. El bot espanyol, ja 
classificat per als Jocs de 
Tòquio 2021, va protagonit-
zar una dura pugna amb les 
representants de Grècia, que 
finalment van ser terceres. 
L’or se’l va emportar Roma-
nia amb el tàndem format 
per Alincai i Buhus.
D’altra banda, les també 
representants del club am-
postí Victoria Cid i Núria 
Puig van ser onzenes amb el 
4 sense i el component del 
Rem Tortosa Isma Rifi va ser 
dotzè amb el 2 skull.
Cal recordar que van acudir 
com a tècnics a aquest cita el 
tortosí Javi González i l’am-
postí David Morales.
I no s’acaben aquí els èxits 
del rem ebrenc, ja que el 2 
skull format per Marc Mar-
qués i Sergi Olid, del CR 
Delta de Sant Jaume, va 
guanyar la medalla d’or a 
l’Estatal juvenil i cadet de 

rem celebrat a Sevilla. A 
més, Marta Mariano, del CN 
Sant Carles de la Ràpita, va 
fer plata en la modalitat 
d’skiff. No van ser presents 

en aquesta cita els compo-
nents del Club Nàutic Am-
posta i del Club de Rem Tor-
tosa. El campionat va 
comptar amb un total de 67 

clubs. El CR Delta de Sant 
Jaume va ser novè, demos-
trant la bona feina que està 
fent. 

V.M.
AMPOSTA

L’ampostina Aina Cid i la seua companya Virginia Díaz van fer plata a l’Europeu absolut. // CEDIDA.

Avatars llueix mascaretes solidàries. //  CEDIDA

L’Avatars llueix mascaretes solidàries
Redacció
JESÚS I MARIA

Mira el
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Àdam Maijó, or a l’Estatal sub’20
 El corredor bateà de l’Agrupació Atlètica de 

Catalunya va guanyar els 5000 metres
 El terraltí també va fer or al Català sub’20 als 

3000 metres i plata al Català absolut en els 1500

L’atleta bateà Àdam Maijó 
(Agrupació Atlètica de Cata-
lunya) va tornar a demostrar 
el seu excel·lent moment de 
forma guanyant amb autoritat 
la medalla d’or al Campionat 
d’Espanya sub’20, que es va 
disputar a l’Estadi de Valle-
hermoso de Madrid, en la pro-
va dels 5000 metres, amb un 
registre de 14.51.29, millorant 
la seua marca personal. Van 
completar les posicions de 
podi Pol Oriach (14.54.82) i El 
Mehdi El Nabaoui (14.59.93). 
Aquesta excel·lent actuació 
es va sumar a la que ja havia 
tingut el bateà al Campionat 
de Cataluya absolut, on va 
ser sotscampió a la prova dels 
1500 metres (3.58.29) de la 

competició celebrada a Igua-
lada.
També cal destacar que Maijó  
va guanyar la prova dels 3000 
metres del Campionat de Ca-
talunya sub’20 d’Igualada amb 
rècord dels campionats inclòs, 
fent un registre de 8.33.99. 
Passades les primeres tres 
voltes de la cursa, Maijó es va 
posar al capdavant i va poder 
mantenir un ritme que li va 
permetre guanyar amb gran 
solvència.
D’aquesta manera, l’atleta de 
la Terra Alta va vore ampliat 
el seu palmarès en el que ja 
figuraven èxits destacats a di-
ferents nivells. Ara, el de Ba-
tea està vivint unes setmanes 
de parèntesi a l’espera de veu-
re l’evolució que segueix la 
pandèmia, que condicionarà 
el calendari dintre del món de 
l’atletisme. 

Redacció
BATEA

I L’atleta bateà Àdam Maijó està demostrant la seua gran qualitat. // CEDIDA.

ATLETISME

Adam Raga va aconseguir el 
sotscampionat del Mundial 
de Trial, tot i que l’última 
prova no va anar com espera-
va. L’ulldeconenc va ser setè 
a la primera jornada i sisè a 
la segona de la cita disputada 
a Lazzate, el GP d’Itàlia, per-
judicat per algunes decisions 
dels jutges. Raga arribava 
amb deu punts de desavan-
tatge sobre Toni Bou a terres 

italianes, i finalment no va 
poder assolir el primer lloc de 
la general que es va emportar 
el pilot de Piera, gran domi-
nador del món del trial des de 
fa més de deu anys.
Raga havia arribat a la cita 
definitiva després de realit-
zar una excel·lent actuació a 
la prova que es va disputar a 
Sant Julià de Lòria, Andorra, 
el que li va permetre arribar 
amb opcions de guanyar el 
campionat a l’última cita del 
certamen mundialista. El pi-
lot ulldeconenc va ser primer 

a la primera jornada de la pro-
va andorrana, marcada per la 
pluja, i segon el segon dia. 
Tot i que finalment es va ha-
ver de conformar amb el se-
gon lloc de la classificació ge-
neral definitiva, cal destacar 
que des de fa pràcticament 
dues dècades, Raga està llui-
tant a l’elit d’una disciplina 
esportiva sacrificada en la 
que ha estat i és tot un refe-
rent. L’ulldeconenc sempre 
està lluitant per les posicions 
de privilegi a nivell mundial i 
estatal. 

Redacció
ULLDECONA

Adam Raga, pilot ulldeconenc. // FACEBOOK ADAM RAGA.

Adam Raga, sotscampió del Mundial de trial
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Jeremy Alcoba, del Kömmer-
ling Gresini, va fer una autèn-
tica exhibició a la prova del 
Mundial de Moto3 disputada 
a Alcanyís, al circuit de Mo-
torland Aragón. El pilot jesu-
senc sortia de la sisena fila de 
la graella, en concret des de la 
setzena posició, després de la 
jornada classificatòria, però 
va acabar en una espectacular 
sisena posició, després d’una 
remuntada perfecta, que fins 
i tot li va permetre lluitar pel 
podi, ja que va arribar a rodar 
tercer. 
En el seu primer any en la ca-
tegoria, Jeremy està demos-
trant la seua qualitat i agafant 
experiència per a un futur 
més que prometedor.
Dintre del món del motor, 
també cal destacar l’actuació 

d’un altre pilot ebrenc, el ca-
nareu Marc Alcoba, de l’ETG 
(Escola Tècnica Girona), que 
va firmar un cap de semana 
fantàstic al circuit de Nava-
rra, on es va disputar una 
nova prova del Campionat 
d’Espanya de Superbike de 
1000cc. A la primera jorna-
da, Alcoba va ser segon, i a la 
segona va assolir la seua pri-
mera victòria en el campio-
nat. Alcoba va creuar la línia 
d’arribada en segon lloc, però 
una penalització al seu rival 
per haver retallar la pista, li 
va permetre finalment ocupar 
la primera posició de manera 
més que merescuda, després 
d’un autèntica exhibició.
Ara mateix, a falta de la prova 
de Xerez els dies 7 i 8 de no-
vembre, Alcoba és tercer de 
la general amb 135 punts, per 
darrera del líder Álvaro Ra-
mos amb 183 i de Carmelo 
Morales amb 174. 

Aposta pel projecte Emma
 Remsa cedeix la imatge del seu patrocini del 

Bàsquet Cantaires Femení a aquesta iniciativa

 El pilot de l’EMD de Jesús va realitzar una 
actuació espectacular, tot i sortir el setzè

 La imatge del projecte apareixerà en espais en 
els que entrenen i juguen els femenins del club

 El jesusenc va tenir opcions de pujar al podi fins 
al tram final de la cita de Motorland Aragón

Recentment s’ha fet la posada 
de llarg de la iniciativa de Re-
msa que vol donar un impor-
tant impuls al projecte Emma 
per a la investigació del càncer 
de mama, posant la imatge 
més coneguda del projecte, el 
logo de la flamenca del Delta, 
en diferents espais en els que 
entrenen i juguen els seus par-
tits els conjunts femenins del 
Cantaires. També es modifi-
carà el nom dels equips, que 
incorporaran el nom del pro-
jecte Emma.
El projecte Emma és una ini-
ciativa de la Fundació Doctor 
Ferran per reforçar la investi-
gació biomèdica en el càncer 
de mama a l’ICS Terres de 
l’Ebre. Va començar la seva 

campanya de presentació el 
mes de gener, topant-se de ple 
amb la Covid-19, que va obli-
gar a aturar-la. Tot i això, han 
estat nombroses les iniciatives 
que han continuat sorgint per 
ajudar a Emma.
El CB Cantaires comptarà 
amb un total de dotze equips, 
entre els que hi haurà el sènior 
masculí que jugarà a la Terce-
ra Catalana, després de l’as-
cens de l’any passat. L’entitat 
tortosina també apostarà en-
guany pel projecte Femení 
Cantaires, amb el que es vol 
potenciar el bàsquet femení. 
Un dels objectius d’aquesta 
iniciativa és formar un sènior 
a la Lliga Femenina 2. Les fa-
ses d’aquest projecte les ani-
ran desenvolupament al ritme 
que els permeti la pandèmia i 
dels recursos humans i econò-
mics que tinguin. 

V.M.
TORTOSA

Presentació de la posada de llarg de la iniciativa de Remsa. //  CEDIDA.

El pilot de la EMD de Jesús Jeremy Alcoba. //  CEDIDA

Jeremy Alcoba acaba en sisè lloc a la cursa 
del Mundial de Moto3 disputada a Alcanyís  

Redacció
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Josep Betalú està preparant 
la seua participació a la mí-
tica Titan Desert, prova que 
ha guanyat els últims quatre 
anys, i que enguany no es rea-
litzarà pel desert del Marroc, 
com era habitual, i ho farà a 
Almeria, degut a la situació 
provocada pel coronavirus. 
La cita, que es celebrarà del 
2 al 6 de novembre, transco-
rrerà pel desert de Tabernas 
i per l’espectacular zona del 

Parc Natural de Cabo de Ga-
ta-Níjar. Un total de cinc eta-
pes, més curtes i explosives, 
i més de 400 kilòmetres es-
peren a l’ampostí i als altres 
participants.
Tot i que la prova no té les ca-
racterístiques que més el be-
neficien, Betalú segueix sent 
un dels favorits per ocupar 
les posicions de privilegi de 
la classificació general final. 
Cal recordar que aquesta  
competició és una de les pro-
ves de BTT per etapes més 
importants del món i s’havia 
de celebrar al Marroc del 19 

al 24 d’abril, però es va ajor-
nar fins novembre a causa del 
coronavirus. En aquell mo-
ment, l’organització de la 
prova va publicar un comuni-
cat en el que explicava el se-
güent: “després de les dife-
rents converses amb el 
govern marrofquí i per raons 
extraesportives s’ha ajornat 
la prova, per continuar treba-
llant en la prevenció del co-
ronavirus, seguint les reco-
manacions de les autoritats 
sanitàries i la OMS respecte a 
aconteixements internacio-
nals”.  

El Futsal Tortosa dedica la victòria 
davant l’Agramunt a José Montesó

 Els tortosins van oferir el triomf al pare del seu 
jugador Carlos Montesó que ens va deixar 

 Abans de començar l’encontre es va guardar un 
respectuós minut de silenci en memòria seua

El Futsal Tortosa Servicios 
Avícolas Casals va començar 
la competició de la Lliga de 
Divisió d’Honor Catalana de 
la millor manera possible, 
amb una victòria davant de 
l’Agramunt per 6-5, tot i al-
gunes baixes, entre elles la 
del seu capità Iván Sánchez. 
Els tortosins van dedicar el 
triomf al pare del seu juga-
dor Carlos Montesó, el sen-
yor José Montesó, que ens 
va deixar fa unes setmanes. 
A més, abans de començar 
l’encontre es va guardar un 
respectuós minut de silenci.  
Respecte al partit, cal dir que 
un Futsal Tortosa molt rejo-
venit, va poder agafar avan-
tatge al marcador gràcies 
al gol d’Alexis (14’), que va 
neutralitzar Podadera (17’). 
Seguidament van arribar els 
gols d’Alexis (18’) i Pedro 
(19’) per posar el 2-1 i el 3-1 
al marcador. En aquesta pri-
mera meitat, els locals van 
estar més intensos i amb més 
possessió de pilota i van dis-
posar de més ocasions per 
ampliar el marcador.
A la segona part, els tortosins 

van sortir relaxats i el seu ri-
val va marcar quatre gols fins 
arribar al 3-5. Va ser llavors 
quan el tècnic Joan Accensi 
va demanar temps mort i va 

canviar algunes situacions 
d’atac, fet que els va perme-
tre capgirar el marcador amb 
dos gols de Miki i un d’Amine 
a l’últim minut. El Futsal 

Tortosa va utilitzar la tàctica 
del porter-jugador i Alexis va 
fer un recital. 

V.M.
AMPOSTA

El primer equip del Futbol Sala Tortosa durant una sessió preparatòria. // FACEBOOK FUTBOL SALA TORTOSA.

L’ampostí Josep Betalú correrà la Titan Desert. // CEDIDA.

Betalú, a pel triomf a la Titan Desert
Redacció
AMPOSTA
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Aquest cóc que 
avui us presento és 
ideal per aprofitar 
aquells  plàtans molt 
madurs que volten 
per la fruitera i que 
no se’ls mira ningú. 
La recepta és d’un 
bloc que segueixo i 
que m’agrada molt, 
“I love Bundt Cakes”. 
Respecte a la recepta 
original he reduït la 
quantitat de plàtan; 
per tant, si vosaltres 
la voleu augmentar, 
ho podeu fer amb 
tota tranquil·litat. 
La combinació 
plàtan-cacau és 
espectacular!”

Cóc de plàtan

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Cóc de 
maçana de 
l’agredolç

Ingredients
· 550 g. de farina
· 1/4 kg. de sucre
· 1/4 l. d’oli de gira-sol
· 20 g. de matafaluga d’espècie 
· 1 sobre de llevat Royal
· 1 got d’aigua

Per guarnir-lo
· 100 g. de sucre
· 1/2 got d’oli de gira-sol
· 3 maçanes de l’agredolç
· El suc de 1/2 llima

Elaboració
Poseu a macerar la matafaluga 
amb el got d’aigua. Reserveu-
ho. Mescleu la farina amb el 
sucre i el llevat. A sobre d’una 
safata, aplaneu la massa fent 
un forat al mig, on es tirarà 
l’oli i el suc que heu tret de la 
maceració de la matafaluga. 
Treballeu aquesta massa. Poseu 
paper vegetal en una llauna per 
anar al forn per ficar la massa, 
aplaneu-la i estireu-la fins 
que cobreixi la llauna. A sobre 
se li van posant les maçanes 
tallades. Enforneu-ho durant 
15 minuts. Passat el temps, 
tireu a sobre del cóc el suc de 
la llima i unes quantes boletes 
de matafaluga. Afegiu el sucre 
pel damunt i ho regueu amb el 
mig got d’oli. Ho torneu a posar 
al forn uns quants minuts més 
fins que quede daurat. Deixeu-
lo refredar.

INGREDIENTS

• 140g de farina d’ús comú
• 60g de cacau en pols
• 1 cdta i 1/2 d’impulsor Royal

• 1 cdta d’espècies de l’Alsàcia o 
de canyella
• 150g de sucre moré 
• Un polsim de sal
• 80g d’oli de gira-sol

• Uns 200g aprox. de plàtans 
madurs
• 1 ou L
• 2 cdta de vainilla líquida
• 180g de xips de xocolata negra

ELABORACIÓ
1. Preparem un motlle 
rectangular cobrint-lo amb paper 
vegetal. Reservem.
2. Escalfem el forn a 180º.
3. Tamissem la farina, el cacau, la 
sal, el Royal i les espècies.
4. En un plat aixafem els plàtans. 
Afegim l’oli de gira-sol i ho 

barregem molt bé. Reservem.
5. Batem l’ou amb el sucre i la 
vainilla a velocitat alta, fins que 
doblin el volum.
6. Incorporem el plàtan amb 
l’oli i ho batem uns dos minuts a 
velocitat baixa.
6. Anem incorporant la farina 
a poc a poc i ho anem barrejant 

amb una espàtula.
7. Afegim 130g de xips de xocolata 
a la massa i ho barregem.
8. Aboquem la massa al motlle i 
repartim per sobre de la massa 
les xips de xocolata que ens 
queden.
9. Ho enfornem uns 50 minuts i el 
deixem refredar.

LA CUINA DE L'OLGA
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XBOX Series X vs PS5
Dintre de pocs dies apareixeran les tan esperades ví-
deo-consoles de nova generació de Microsoft i Sony, res-
pectivament. Amb el nom de Xbox Series X (dia 10 de 
novembre) i Playstation 5 (dia 19 de novembre), la lluita 
per dominar la «next-gen» queda servida.
Molts estaran preguntant-se quina serà la millor elecció 
i, per aquest motiu, anem a analitzar les diferències més 
destacables d’ambdós models per poder escollir la que 
més s’adapti a l’expectativa de cadascú.
Característiques tècniques principals:

Quant a potència bruta, queda prou clar que totes dues 
són molt semblants. De fet, la CPU principal està fabri-
cada per la mateixa marca, AMD, amb un processador 
Zen2 de 8 nuclis, tot i que tant Sony com Microsoft han 

fet diferents modificacions, i sembla que Microsoft ha 
aconseguit extreure prestacions extra i la seva CPU fun-
cionarà a més Ghz. Per tant, tècnicament donarà un petit 
extra de potència, tot i que s’ha de veure fins a quin grau 
es notarà. Segons les dades finals del fabricant, Xbox Se-
ries X arribarà a aconseguir una potència de càlcul de 
fins a 12TFLOPS, respecte els 10,28TFLOPS que declara 
Sony per a la seva PS5. 
Ambdues vídeo-consoles prometen els millors video- 
jocs funcionant a 4K i a un mínim de 60 fps, com a prin-
cipal referència de la nova generació. Una altra de les 
grans diferències estarà en la tecnologia dels discs durs 
SSD, en què destaca Sony, apostant per una unitat sòlida 
personalitzada mitjançant l’estàndar PCIe de 4a genera-
ció. Per fer-nos una idea millor, PS5 serà capaç de trans-
metre unes tasses de transferència de fins a 5,5 GB/seg., 
amb puntes que arribaran a 8 i 9GB amb compressió.
Una altra de les grans sorpreses d’aquesta nova gene-
ració serà que totes dues estaran disponibles en dos 
models des del mateix dia de llançament. XBOX Series 
comptarà amb el model Series X, de gamma alta i amb 
un cost de 499€ i Series S, 3 vegades menys potent, sen-
se unitat òptica i amb un disc SSD reduït a 500Gb, per 

un ajustat preu de 299€. Destaquem també que Series 
X serà capaç de reproduir continguts a 4K, mentre que 
Series S arribarà a un màxim de 1440p, degut als retalls 
de prestacions en la unitat de procés CPU Zen. Pel que fa 
a Sony, l’estratègia és ben diferent, ja que ambdues PS5 
(Standard i Digital Edition) tindran exactament la ma-
teixa potència, però la més econòmica elimina la unitat 
òptica.
Per últim, i un cop més, l’element final que decantarà el 
seu nivell d’èxit estarà en els continguts, principalment 
el software, els videojocs. Microsoft s’ha posat molt les 
piles per sortir amb força des del mateix primer dia ad-
quirint prestigiosos estudis de programació, com la re-
cent Bethesda, propietaris de franquícies tan conegudes 
com Fallout o Doom. Per altra banda, Sony seguirà re-
forçant els seus exitosos productes. Ja coneixem Gran 
Turisme, God of War o Uncharted. I després un últim 
element, la retrocompatibilitat, on Microsoft seguirà su-
perant el seu rival, ja que XBOX Series X promet poder 
executar tot el software de les anteriors generacions, 
mentre que Sony anirà treballant en el ventall de l’an-
terior PS4. Sens dubte, la batalla està servida i tots dos 
contrincants estan preparats per l’enfrontament final.

per Jaume Querol

El Carnet Jove ha realitzat 
este mes d’octubre a Sant 
Carles de la Ràpita l’últim 
dels cinc càstings presen-
cials arreu de Catalunya per 
escollir un total de 30 xics i 
xiques que formaran part de 
la campanya de promoció del 
carnet per al pròxim 2021. A 
les proves que s’han realitzat 
a l’Espai Jove El Maset, han 
participat un total de 19 joves 
d’entre 12 i 31 anys d’arreu de 
les Terres de l’Ebre, que van 
resultar seleccionats d’entre 
1.643 aspirants del país, mit-
jançant un vídeo-càsting dut 
a terme el mes de setembre. 
El coordinador de Joventut 
de les Terres de l’Ebre, Joan 

Barberà, destaca que esta és 
la primera acció descentralit-
zada que el Carnet Jove fa en 
una aposta pel territori i per 
promoure la participació de 
joves d’arreu de Catalunya.
Per la seua banda, el regidor 
de Joventut de la Ràpita, Rafa 
Balagué, celebra que s’haja 
ofert esta possibilitat als joves 
del territori i en un espai com 
l’Espai Jove El Maset, la seu 
del càsting.
Els participants van acudir a 
les proves amb cita prèvia i 
sense coincidir amb la resta 
com a mesura de seguretat 
contra la Covid-19. 

L’Ebre, protagonista del Carnet Jove
Cinta Bonet
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Dos xiques a la sortida del càsting del Carnet Jove a la Ràpita. // ESPAI JOVE EL MASET.

LA PANDÈMIA no impedirà que 
els reis mags repartisquen els re-
gals als xiquets i xiquetes d’arreu 
de les Terres de l’Ebre. A Amposta, 
ja hi treballen des de fa setmanes. 
El regidor de Festes, Ramon Bel, 
ha explicat que la cavalcada serà, 
esta vegada, senzilla, més llarga 
de l’habitual i amb distància de 

seguretat. A canvi, volen que els 
Reis d’orient arriben a tots els xi-
quets passant per tots els carrers 
de la ciutat. Ramon Bel ha animat 
a tots els xiquets i xiquetes a co-
mençar a preparar les cartes per 
al Pare Noel i els Reis Mags en un 
Nadal que de segur, serà inobli-
dable.  A.P. / C.B.

Amposta prepara l’arribada dels Reis

CAMPANYA

D
DIVERS

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 DIVERS

Arriba Llépol, el joc de cartes que marida 
la gastronomia i les paraules ebrenques

Llépol, el joc de cartes que 
conjuga la gastronomia i les 
expressions més xaladores de 
les Terres de l’Ebre, està a la 
venda des del passat diven-
dres, 23 d’octubre. Es tracta 
d’un joc de taula que consis-
teix en obrir un restaurant 
amb plats típics del territori, 
però utilizant paraules i fra-
ses com ‘L’amo del carxofar’, 
‘Cop de ratera’ o ‘Alsa Pataca’. 
Es va acabar de gestar durant 
el confinament pel corona-
virus, i els seus creadors van 
comprovar que seria un èxit, 
després que la campanya de 
microfinançament a Verkami 
aconseguís els seus objectius 
en només tres dies. “En 72 
hores vam arribar a l’objectiu 
de produïr 1.000 unitats amb 
6.000 euros gràcies a la dona-
ció de  persones individuals 
i empreses del territori que 
han apostat per nosaltres i 

pel nostre producte de proxi-
mitat” assegura l’il·lustrado 
Hernan en H, i el dissenyador 
Joan Marc Clofent explica 
que “per ser un territori petit, 
el joc ha tingut molt bona re-
buda”.
El dissenyador Joan Marc 
Clofent i l’il·lustrador Hernan 
en H són dos exalumnes de 
l’Escola d’Art i Disseny d’Am-
posta, però no s’havien cone-
gut fins que un va contactar 
amb l’altre per tirar endavant 
la creació del joc de taula. En 
este joc de taula hi poden ju-
gar de tres a sis persones. 
Llépol suma l’afició als jocs 
de taula i l’arrel identitària de 
la marca Del Terreno, per 
convertir la gastronomia i la 
parla típica de les Terres de 
l’Ebre en un passatemps molt 
xalador.  

Una imatge de Llépol. // CEDIDA.

Gustau Moreno
TORTOSA

PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS

06.30 Fem una ullada

07.00 Informatiu XAL

07.30 Fem una ullada

08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria

15.30 L’informatiu

16.00 Fem una ullada

17.00 Sonats del Sud

17.30 Tens un racó a dalt 

del món

18.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Temps Afegit

22.15 Partit de la jornada

00.00 L’informatiu

DIMARTS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Sonats del Sud

12.00 Tens un racó a dalt 

del món

12.30 Temps Afegit

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Temps Afegit

16.15 Partit de la jornada 

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Poliesportiu

22.30 Tens un racó a dalt 

del món

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIMECRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

12.30 Poliesportiu

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Fem una ullada 

18.00 Poliesportiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 L’Entrellat

23.30 Audi Pàdel Sèries

00.00 L’informatiu

DIJOUS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 L’Entrellat

12.00 Anem de festa

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 L’Entrellat

18.00 Casal d’estiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIVENDRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Districte 21

12.30 Sonats del Sud

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Sonats del Sud

23.30 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DISSABTE

06.30 L’informatiu 

07.00 Fem una ullada

07.30 L’informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.00 L’informatiu

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Resum informatiu

14.30 Fem una ullada 

15.00 Entrevistes

15.30 Tens un racó a dalt 

del món

16.00 Fem una ullada 

18.30 Partit de la jornada

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Resum informatiu

22.30 Districte 21

23.30 L’Entrellat

DIUMENGE

06.30 Resum informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Audi Pàdel Sèries

13.00 Resum informatiu

14.30 Entrevistes 

15.00 Fem una ullada

16.00 L’Entrellat 

17.30 Fem una ullada 

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Entrevistes

22.30 Resum informatiu

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 Manel de la Vega (PSC) 
acusa el govern de Junts i 
ERC de ‘desinvertir’ a les 
Terres de l’Ebre p5 

 Lluís Salvadó (ERC) 
confirma que la llei 
d’amnistia ‘ja està 
redactada’ i la prioritza 
davant dels indults  p6

 La presidenta del consell 
de la Terra Alta denuncia 
l’ús de les ‘clavegueres del 
govern’ per una bassa del 
seu marit p7

 L’alcalde de la Ràpita diu 
que la carretera de 
Poblenou està encallada a 
la teulada de Territori p17

 La PDE presenta 
al·legacions al nou pla 
hidrològic i reclama un 
‘Pacte per l’Ebre’   p20

 L’IRTA proposa un pla de 
recerca estratègic per al 
Delta, per fer-lo més 
sostenible  p21

 El CoEbreLab 5G Rural 
tindrà la seua seu de 
formació al Centre 
d’Empreses de Flix p23

 L’Arxiu Històric del Baix 
Ebre adquireix un 
manuscrit dels ‘Col·loquis’ 
de Cristòfol Despuig del 
segle XVIII  p29
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